
ПРИПРЕМЕ ЗА ШЕСТИ КОНГРЕС КПЗ

Нов потстрек у раду
Иако се налазимо тек на почетку нове школске године,

активност партиских организација и организација Савеза сту»

дената све више се развиЈа. Томе свавако доприноси чињени-

ца да студенти током лета кису били препуштени сами себи,

Јер су великим бројем били укључени у радне бригаде, прово-

дећи месец дака"на разнзш радилиштима иаше земље а каскије

у етудентским удружељшза, формираним у њиховим родним

селима и градовима. Иако не можемо бити сасвим задовољни

радом неких студентских удружеша у унутрашњости, ипак тре-

-6а рећи да су она у целини показала добре резултате и nqi»?o-
гла да će одржи континуитет рада. Али оно што Је најважниЈе,

што је дало нов замах и полет у раду студентских организа-

ција, оео у име чега еу се обарале и највише норме на ради-

лиштима и што даје нов импулс нашем садашњем раду на Уни-

верзитету, то je VI конгрес наше ПартиЈе који ће се ускоро

одржати. Свесни историског зкачаја којн Конгрес има за на-

шу земљу м Партију, велики део студената трудно се и труди

се да наша организација изиђе пред Конгрес са што више до-

брих резултата.

Ових дана одржан је низ састанака на Универзитету. На

отворецим партиским састакцима по годинама и оделењима

проучавале су се тезе за реферат на Конгресу и у дкскусији
објаснили многи проблеми из наше унутрашње и међународне
политкке уопште. Пако су ови састанци донели много користи,

ипак треба указати ка неке њихове слабости. На неким састан-

цима није био запажен већи број ванпартијаца, што Је свакако

последица недовољне припреме и рђаве агитације. И друго,

дискусије на поЈединим састанцима нису третирале нека од

важних питања активности наше организациЈе ка пр.: проблем
динломирања и укључивања апсолвената у привреду, тенден-

цију код Једног дела студената да на сваки начин избегне од-

лазак у унутрашњост земље, настоЈања за бољи квалитет

студирања, слабости у идеолошком и уопште друштвеном

раду итд.

Oso су питања којима није посвећена потребна пажња, и

утолико Је неопходније да изборне партиске конференције и

конференције удружења Савеза студената посебно размотре

ова питања и да се настави рад за њихово правилно решавање.

Ставити наше зкање и способности у службу народа и

пренети лух стваралаштва са иаших радилкшта, фабрика и

села на Ункзерзитет то Је оно што од нас ГЗартија очекуЈе.

Ми смо и способни и спремни да испушшо таква оче-

кивања.

НА ПРМРОДНО-МАТЕМА-
ТИЧКОМ ФАКУЛТЕТУ

ДМСКУТОВАЛО СЕ И О

ФАКУЛТЕТСКИМ ПРО-

БЛЕМИМА

Петнаестог овог месеца на

Природно-математичком фа-

култету одржан је отворени

партиски састанак коме је

присуствовао и велики број

ванпартијаца. Прорађиване су

тезе за VI конгрес.

Затим је дискутован и на-

рочито наглашен правилан

став наше Владе и Партије по

питаљу Трста.

Посебна пажња посвећена је

факултетским проблемима.

ДИСКУСИЈА НА ФИЛО-

ЗОФСКОМ ФАКУЛТЕТУ

Групе југословенске књи-

жевности, оријенталне, алба-

нолошке и психолошке одржа-

ле су ових дана отворен пар-

тиски састанак. Треба истаћи

да се начин удруживања гру-

па показао кориснијик да се

свестраније расветле разни

проблеми пред партиском ор-

ганизацијом. О раду Партије

од V до VI конгреса говорила

је другарица Даринка Родић.

Чланови Партије са слави-

стике, педагогије, археологије
и класичне филологије, одр-

жали су свој отворени саста-

нак на коме су прорађиване

тезе за VI конгрес Партије.

Друг Филиповић истакао је

значај отворених састанака и

контроле ванпартијаца над ра~

дом чланова Партије.

ОТВОРЕНИ ПАРТИСКИ

САСТАНАК СТУДЕИАТА
ЕКОНОМСКОГ ФАКУЛ-

ТЕТА

На Економском факултету

одрхсани су отворени партиски

састанци по годинама на који-

ма су прорађиване тезе за

VI конгрес и предлог статута

Партије. Састанци су били до-

бро припремљени.

Нарочито је значајан отво-

рени састанак апсолвената, јер

је пред њима непосредан пут

У привреду.

Састанку је присуствовао ве-

лики број ванпартијаца. У ди-

скусији о предлогу статута

Партије друг Радуловић је на-

рочито подвукао значај одго-

ворности комуниста пред на-

родом. Отворени састанци тре-
бало би да буду најбоља кон-

трола њиховог рада. А крити-

ка ће помоћи да не дође до

грешака. У вези са новим ста-

тутом он је истакао да је ста-

ри статут задржао доста еле-

мената из статута бирократ-
ске СКП (б).

На састанку су се ванпар-

тијци интересовали о начину

примања у Партију.

Међутим, није говорено о

факултетским проблемима; и

питању колико ће још времена

апсолвенти да се задрже на

факултету, које је веома ак-

туелно, нијебило речи.

ОТВОРЕНИ ПАРТИСКИ

САСТАНАК НА V ГОДИ-
НИ МЕДИЦИНСКОГ

ФАКУЛТЕТА

i

У амфитеатру IV интерне

клинике одржан је отворени

партиски састанак V године

Медицинског факултета. Се-

кретар партиског оделења Ђу-
кнић Вита прочитао је тезе за

VI конгрес КПЈ, после се ра-

звила опширна дискусија. Та-

кође се расправљало о разли-

кама између пројекта новог и

старог статута.

ПАРТИСКИ САСТАНАК

АПСОЛБЕНАТА ЕЛЕК-

ТРОТЕХНИЧКОГ ФА-

КУЛТЕТА

у присуству преко шездесет сту-

деката чланова партмје и ванпар-

ткјаца Основна партзадка организа-

ција апсолвената Огсека за ележ.

тричну CHiairy и телекомунцкациј е

одржала је отаорен партиски са-

станак.

Састанак је био посвећен упозна-

ван.у и дискусији о тезама зо> ре-

ферат коlји ће ce одржати на VI

Конгресу КПЈ као и о проЈекту

нсвог статута.

У дпскусији о Статуту учествовао

je већи број сгудевата како члано-

ва Партије тако и вакпартијаца.
Посебно је истакнута улога Парти.

је и њека одговорност у руковође-

н>у напиш народима,

Предлот иовог Статута je у ди-

скусиlји са пуно иитересоваша од

стране присуишх продискутован.

Истакнуто је да нови статут најбо.

ље одражава наше данаппве потре-

бе како у партиској организацршЈи
тако и у односу ка осталв дауштве-

не организацмје.

Студенти-комунисти и ванпарти јци Економског факултета на

на отвореном па ртиском састанку

ИЗЈАВЕ НАШИХ РЕКТОРА

РЕКТОР УНИЕЕРЗИТЕТА ДР 1. МИЋОБИЋ:

С новом сиагом и младићским одушевљењем

од самог почетка прегнути својски на посао

Может ли рећи докле се је

дошло у сређивању наставних пла

кова и програма?

Што се тиче наставних пла-

нова они су углавном готови и

за најкраће време о њима ће се

дискутовати у Савету за про-

свету, науку и културу НРС,

па ће после тога бити дефини-

тивно озваничени. Већина пла-

нова, онако како су предложе-

ни од стране факултетских са-

вета, неће претрпети никакве

значајније промене и

ти ће према њима радити сд

почетка ове школске године.

Програми нису још заврше-

ни, али то питање ће се реши-

ти за краће време него што је

било потребно за доношење

планова.

Желите ли нешто рећи пово-

дом почетка нове школске године?

Почетком сваке школске го-

дине сви наставници заједно с

деканима и ректором имају и-

сту жељу: да како стари тако

и нови студенти с новом сна-

гом и младићским одушезље-

њем још од самог почетка прег-

ну својски на посао.

Ректор MBSSI др В. Шљивић:

Правилник о шестогодишњем режиму

студија на Медицинском факултету

саображен је новом наставном гшан^

Можете ли нам рећи да ли ће

се систем стипендирања развијати

ове године као и прошле?

Систем давања стипендије

остаће и ове године исти као у

прошлој школској години. "е-

-личина еуме одређена за сти-

пендије је иста само ће можда

та сума мало друкчије бити по~

дељена међу факултете.

Да ли су пријемни испити за-

доволјИли очекивању универзитет-

ских власти?

Пријемки испити, откако су

заведени имали су неколико по-

зитивних страна, а најглавније

је то што се увидело да иа на-

ставу не само у средњој већ и

у основкој школи треба обра-

тити много више пажње како у

погледу учеља тако и у погле-

ду васпитања да би се добили

кандидати опште културе ко-

ји с успехом могу наставити у-

ниверзитетске студије. Отуда су

прошлогодишњи пријемни и-

спити имали позитивне репер-

кусије на средње школе, на на-

ставу у њима и на наставни

кадар који изводи ту наставу.

Према досада прикупљеним по-

дацима иа овогодишњим при-

јемним испитима. на оким фа-

култетима на којима су ти и-

спити обављени, успех je бо-

љи него у прошлој години.

Већ дуже времеиз се говори о

новом наставиом плаиу и прогрв-

му на МедицинокоЈ велмкој школи.

Можете ли нам рећи да ли је нови

наставии шхан израђек и дефини-

тивно усвојен, ако Није када ће

бити?

Одазивам се радо „Народном

студенту“, да на почетку школ-

ске године изложим проблеме

Медицинске велике школе, који

су делом реализовани или у

току решавања, а делом ће

прећи у делокруг Београдског

универзитета по доношењу но-

вог закона о универзитетима.

Сви су ови проблеми предмет

сталног старања школе и ње-

них факултета за побољшање

услова студирања, усавршава-

ње наставе и унапређење на-

учно-истраживачког рада.
Са новом школском г°дином

факултети Медицинске вели-

ке школе почеће наставу по

новим наставним плановима,

који су после свестраног пре-

тресања у наставним комиси-

јама и пленумима прихваћени

од факултетских савета и Са-

вета МВШ. Одлука о усваја-

њу предложених наставних

планова од стране надлежног

републичког органа за просве-

ту и науку очекује се најдаље

до почетка наставе у паступа-

јућем зимском семестру.

Док су нови наставни плано-

ви на Фармацеутском и Сто-

матолошком факултету претр-

пели мање измене у духу но-

вих смерница, дотле је настав-

ни план Медицинског факул-

тета, саображен шестогодиш-

њем режиму студија, морао

претрпети крупне измене. По

овом плану бр°ј испитних ба-

ријера сведен је на две, од ко-

јих једна по завршеној наста-

ви из природних наука а дру-

га по завршеним основним ме-

дицинским предметима, тако да

после треће године у току кли-

ничких студија нема више ни-

кзквих испитних баријера све

до апсолуторијума, када се

приступа групном полагању

клиничких предмета и оних

који су с њима у тесној вези,

Новим планом такође је успе-

шно решен проблем растере-

ћења до сада најтеже, друге

године студија. Ово je постиг-

нуто померањем наставе и ис-

питних рокова из физиологи-

је за по један семестар уна-

пред. Тиме је не само битнс

олакшано слушаоцима савла-

ђивање једне °д најтежих ба

ријера у току медицинских

студија, већ је предмету фи-

зиологије дата пуна важнОст

сходно важности коју она за-

узима у савременој медицин-

ској науци. Но најкрупнији

напредак у новом наставном

плану претставља знатно поја-

(Наставак на другој схрани)

Др Вукгаћ Мићовић

ректор Универзитехз

Др Бранко Шљивић, ректор

Медицинске велике школе

Велики студентски збор у Кошутњаку
Дванасстог октоора одржаће се у Кошутњаку велики

студентски збор. Као и у годинама пре рата, студенти ће

на свечан начин прославити почетак нове школске године,

и то на месту које је видело много оваквих скупова. Доју-

черашњи средњошколци, који ове године први пут ступају

у велику студентску породицу, имаће прилике да се упо-

знају са људима уз које ће провести четири или пет

наредних година, а њихове старије колеге даће им кроз

уметнички програм и спортске приредбе слику друштвеног

рада на Универзитету. Очекује се да ће на збору говорити

и неко од наших партиских и државних руководилаца.

На збор he се полазити по групама са сваког факул-
тета. У следећем броју објавићемо олширнији програм ове

велике студентске свечаност

ЗА ПЛОДНИЈУ

САРАДЊУ

И ове године Ш „Народног

студента" с правом сви много

очекујемо. Одразити у пуној и

најправилнијој мери и форми

све бујнији и разноврснији жи

вот београдских студената и

њихове организације, и не са-

мо одразити него утидати и

помагати задатак је довољ-

но озбиљан и одговоран за

скромне снаге редакциског ко-

лектива. Они читаоци, крји са

тог аспекта прате развој на-

шег листа у могућности су да

уоче и посведоче, ако не више

од тога, оно бар добру вољу

редакције да одговори своме

задатку. Није мали број ни о-

них који су се потрудили да

јој у тим настојањима помогну

(сарадњом у листу, критикама

или на други начин).

Било Је наравно и грешака.

Грешака редакције а и нера-

зумевања појединих удружења

за њен рад, улогу и меето ли-

ста у друштвеној активности

студентске организације. Отсу-
ство воље да се и лист, као ор-

ган студеитског Јавног мишље-

ња искористи у решавању ва-

жнијих проблема студија и ак-

тивности удружења, слаб или

недовољан интерес поЈединих

руководстава да се на факул-

тетима реше технички пробле-
ми продаје и растурања листа

то су најчешћи и најозбиљ-

ниЈи облици испољавања спо-

менутог неразумевања.

Протекла школска година

донела Је и редакцији и читао-

цима нова искуства коЈа могу

бити примењена да бисмо обо-

гатили и форму и садржмну

листа у овој години. Поједини

одбори удружења водилк су

о томе дискусије са ширим кру

гом студената на своме факул-

тету последњих дана летњег

семестра. Иадамо се да ће

то и други учинити, у форми

која им најбоље одговара. По-

вод за то ниЈе тешко пронаћи

па макар то био и оваЈ наш

вапис.

КоЈи је најбољи пут да се

оваква искуства, знање и и-

скрена жеља и редакцмје и чи

талаца наЈбоље искористе? У

њиховој повезаности наш

Је одговор. И то повезаности

која има облик најуже и csa-

кодневне сарадње, Боље, ши-

ре, плодоносниЈе сарадње не-

го до сада што Је била.

Није нам жеља била да ова

напомена служи као прекор

читаоцима. Још мање као о-

правдање евентуалних слабо-

сти редакциЈе или раниЈе учи-

њених грешака њених. Хтели

смо једино да потсеткмо на за-

Једкичку обавезу свих кас прс-

ма листу. Јер ои не пркпада само

редакцији. Нити су његов ива-

литет или његове слабости за-

висни искључиво од знања и

залагања групе људи icojoj Је

повереио да га уређује. „На-

родии студент" Је орган бео-

градске студентске организа-

ције. Добар или лош, он Је, да-

кле, у извесном смислу, ОГЛЕ-

ДАЛО студентске организаци-

Је свих нас. Он Је, неће би-

ти нескромно ако то кажемо

био и остаће то сигурно, три-

бина организације. Трибина са

које су београдски студенти у-

век имали не мало да кажу и

о себи и о другима. Да рас-

прављају о развоју, успеси-

ма и недостацима своје ор-

ганизациЈе, о изградњи и ра-

звитку наше социјалистичке

земље и величанственим на-

порима њених људи, о сво-

ЈоЈ спреиности да помогну

те напоре, да служе своме

народу. Иема никаквих ра-

злога да таква трибина не бу-
де како ваља искоришћена да-

нас и убудуће. Иекоришћена и

од појединаца и од организа-

ције још шире и правмлнмје

него до сада. Колектив редак-

ције спреман Је да, са своЈе

стране учини највише што мо-

же, да би одговорио оправда-

ним очекивањима читалаца. Са

радња и помоћ последњих не

само да је корисна и потребна.
Она Је Један од основпих усло-

ва да лист одговори своме за-

датку, да нађе своје место и

корисну улогу у склопу укуп-

не друштвене активноети сту-

дената Београдског универзи-

тета.

ШШАДОВИЋ
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ИзЈава ректора Шљивмћа
(Наставак са прве стране)

чање и реорганизација прак-

тичне наставе из клиничких

предмета. По завршеној тре-

ћој години па све до краја

својих студија студенти меди-

цине проводиће цело пре п°д-

не на раду по клиникама и на

клиничким предавањима крај
болесничке постеље, док су сва

теоретска предавања пребаче-

на на поподневне часове. У

истом циљу шеста година сту-

дија посвећена је п°готову ис-

кључиво клиничкој настави,

како би студенти медицине по

дипломирању били што пот-

пуније оспособљени за само-

сталан рад у лекарској служби.

Да би се избегло кампањско

спремање испита а омогућило

стварно студирање и постигло

што боље повезивање настав-

ног градива, смањен је број

појединачних испита груписа-

њем око стожерних предмета

испита из предмета који с њи-

ма претстављају повезану, ор-

ганску целину.

Како Je у вези с тим регули-

сано питање пете године?

Правилник о шестогодишњем

режиму студија на Медицин-

ском факултету саображен је

новом наставном плану и кра-

јем протекле школске г°дине

добио сагласност ректора МВШ.

Прелазним наређењима регу-

лисан је прелаз са петогоди-

шњег на шестогодишњи режим

студија као и статус старијих

слушалаца који ће завршити

студије по петогодишњем пла-

ну. У п°четку примене новог

правилника извесне колизије,

које су неминовне код посто-

јања два упоредна режима

студија на истом факултету,

могу захтевати нтервенцију фа-

култетског савета.

На Стоматолошком факулте-

ту питање прелаза на шесто-

годишњи режим студија, услед

диспропорције наставног гра-

дива и времена расположивог

за студи)е, очекује сагласност

надлежног републичк°г органа

с образложеним предлогом

који је прихваћен од стране

Савета факултета и МВШ.

Програми наставе, чијој је

припреми приступљено наред-

них година по ослоб°ђењу,

публиковани су од стране Фар-

мацеутског и Медицинског фа-

култета 1949 године. По изра-

ди нових наставних планова.

приступљено је на сва три фа-

култета МВШ ревизији и сао-

бражавању д°садашњих про-

грама нозим плановима наста-

ве. Овај деликатан и обиман

посао је у току. Он he бити

спроведен у духу смерница

прихваћених 1951 године на

Ванредној скупштини Меди-

цинске велике школе, сазва-

ној по овом питању. При из-

ради из клиничких

предмета водиће се рачуна да

превентивни садржај и правац

дођу више до изражаја.

Да ли је у току доношење Још

неких мвра у цил»у подизаља ква-

литета иаставе и студирања?

Од осталих проблема који

се постављају за успешно по-

дизање квалитета наставе, је-
дни су већ успешно редхени,

као шт° је случај са саобра-

жењем броја новопримљених

слушалаца реалном капаците-

ту факултета МВШ и са начи-

ном одабирања путем конкур-

са будућих кадрова за дели-

катну и одговорну функцију

здравствене службе. Међу

проблемима који чекају на де-

финитивн« решење, у матери-

јалном погледу, долазе на пр-

во мессто осигуравање и јача-

ње за сада недовољне наставне

базе за предмете превентивне

медицине, као и побољшање

материјалних база клиника и

института које је неопходн°

како за квалитетну наставу,

тако и за унапређење научно-

истраживачког рада. Од најве-
he важности је и проблем из-

градње предвиђених нових и

довршење већ започетих об-

јеката, неопходних за пра-

вилно извоћење наставе и ре-

шење питања преко потребних

просторија.
У персоналном погледу, ода-

бирање новог и попуњавање

још увек недовољног помоћног

наставног кадра такође је још

увек на дневном реду. Овим

треба додати и низ студент-

ских питања, која чекају на

правилно решење. Од нарочи-

те је важности за побољшање

наставе из клиничких предме-

та и правилно решење градске

здравствене службе у Београ-

ду, како би се клиникама Ме-

дицинске велике школе обез-

бедио прилив болесника на на-

чин, како би то најбоље одго-

варало потребама клиничке

наставе.

Правилно и праводобно ре-

шење изнетих проблема који

се на почетку школске годи-

не постављају пред руковод-

ство МВШ, допринеће несум-

њиво даљем подизању квали-

литета наставе и што бољем

и потпунијем оспособљавању

слушалаца њених факултета

за самосталан рад у струци на

чувању здравља и лечењу сво-

га народа, како би се што бо-

ље одужили друштвеној зајед-

ници који им је не жалећи ма-

теријална средства омогућила

стицање високих квалифика-

ција лекара, стоматолога и

фармацеута, толико потребних

нашој социјалистичкој отаџби-

ни.

Изјава проректора ТВШ
ИНГ. В. ЈОВАНОВИЋ:

Матемвтии је изврстан слуга техничару и он треба обилато до се кори-

сти њоме оли он не сме никако до допусти да она њиме загосподари

Наш сарадник посетио је прорек-

тора Техничке велике школе инг.

Владислава Јовановића, коЈи за-

мешује отсутног ректора, и замо-

лио га да нам одговори на неко-

лико питања.

Питање: Какав Је био прилив

нових студената почетком ове го-

дине и на које факултете су се

опредељивали?

Одговор: За овогодишњи при-

јемни испит на свима факул-

тетима Техничке велике школе

пријавило се 906 кандидата, од

којих 553 долази из гимназије

а 353 из средњих стручних шко-

ла. Према могућностима за нор-

малан рад нарочито с обзиром

на просторије и лабораторије

школа би могла примити у I го-

дину око 400 студената, па чак

и до 600 када би се напрегла

до крајњих граница. Према то-

ме да бисмо могли да одабе-

ремо међу кандидатима заиста

оне који мају смисла за техни-

ку, не би ништа сметало да њи-

хов број буде знатно већи и од

броја колико их се ове године

пријавило.

У погледу пријављивања по

факултетима незгода коју смо

имали и ранијих година појави-

ла се и ове године у прилично

оштријем облику. Кандидати се

не пријављују за поједине фа-

култете сразмерно капацитету

факултета нити пак сразмерно

потребама наше земље за по-

једине инжењерске струке. Нај-

више се пријављује за Елек-

тротехнички факултет (нарочи-

то за Телекомуникациони от-

сек), затим за Машински и Тех-

нолошки а најмање за Грађе-

вински, Рударски и Геолошки

факултет. Разлога за то има не-

сумњиво више, али нам изгле-

да да су главна ова два: 1) ве-

лики напредак за последње три

деценије у радиотехници и ваз-

духопловству утицао је снажно

и на наше омладинце и неодо-

љиво их привлачио да се пре-

дају изучавању тих техничких

грана, и 2) по довршетку сту-

дија електротехнички, машин-

ски и технолошки инжењери

одлазе махом у индустриске

центре, дакле крај великих гра-

дрва, док грађевинце, рударе

и. геологе очекује претежно

теренска служба на усамљеним

објектима где су често уз то

приморани немајући прилике

да консултују старије и иску-

сне колеге да сами доносе

важне одлуке скопчане са ве-

ликом одговорношћу

Најзад, да кажемо реч две и

о самој врсти и природи пријем-

ног испита. Његов је задатак

да нам допусти да међу много-

бројним кандидатима одаберемо

оне који имају смисла и спо-

собности за технику. Да би и-

спит дао поуздане резултате,

потребно је да обухвати основе

техничких наука, а наиме Фи-

зику са Енергетиком, Хемију,

Математику и Цртање. Многи

наставници сматрају да га тре-

ба допунити и писменим саста-

вом из српског језика. Из об-

јективних разлога ван наше

школе и у самој нашој школи

били смо принуђени да га све-

демо само на Математику. Нео-

спорно да је математика веома

потребна сваком техничару. А-

ли је она само једно од оруђа

којима он оперише. Бити добар

математичар јесте „услов потре-

бан али не и довољан" да се

буде и добар инжењер. Код нас

се последњих година јако пре-

цењивао значај математике у

техничким студијама и радови-

ма уопште. Не желећи да се

подробније упуштамо овде у то

питање хоћемо само укратко да

формулишемо нешто мало ја-

сније наше гледиште: нема сум-

ње, математика је изврстан

слуга сваком техничару и он

треба обилато да се користи

њоме, али он не сме никако да

допусти да она њиме загоспо-

дари.

Рад правог инжењера, мисли-

мо на инжењера који самостал-

но изводи своје објекте, не сво-

ди се никад на прост рачун.

Конструкција машина и грађе-

ње објеката јесте специјална

вештина која стоји изнад ма-

тематике. Заиста, математика се

не може похвалити да је побе-

ђивала природу; само лабора-

ториски рад и инжењерска ве-

штина успевали су да на том

пољу односе коначне победе,

Питање: Да ли he у току прет-

стојеће школске године бити ка-

квих измена у режиму студија?

Одговор: У вези са режимом

студија бићу кратак. Са проме-

ном личности у управи школе

не мењају се и постојећи школ-

ски прописи. Правила односно

уписа, полагања испита, губит-
ка права на даље школовање

итд. примењиваће се, наравно,
и у току ове школске године

или, тачније речено, све .дотле

док школске власти сматрају
да је њихова примена оправда-

на. Посебице, Општи правилник

о студијама, упису и испитима

на ТВ школи, који је прописао
Савет ТВШ 18 октобра 1951, у

пуној је важности, и његова

примена одмах по завршетку

јесењег испитног рока биће од

судбоносног значаја за све оне

студенте који за четири године

студија нису успели да положе

припремни испит, тј. испите из

свих предмета које су слушали

у прве две године. Поменути
Општи правилник јасно је про-

писао и дужности апсолвената,

тако да о томе питању не бих

имао ништа више овде да ка-

жем.

На крају је проректор инг. Јова-

новић упутио поводом почетка но-

ве школске године неколико речи

студентима Техничке велике

школе:

Пред почетак школске годи-

не свима нашим студентима, а

нарочито оним који се уписују

у I годину, желим искрено и

пријатељски, као њихов ста-

рији колега, да кажем да мо-

рају много више радити него

што огромна већина њих о то-

ме мисли, да морају стално ра

дити и никад рад не прекида-

ти, нити га одллгати за сутра.

Студије на Техничкој великој

школи инкомпатибилне су са

сваким другим упослењем. Сту

дент технике мора све своје
време посветити школи, а од

онога што треба од њега за

друге сврхе да се издвоји је-

сте на првом месту време за

излазак на свеж ваздух и за

спорт и то утолико више уко-

лико је нежнијег здравља и

слабије телесне конституције.

Са једног од отворених партис ких састанака, који се ових да-

на одржавају на нашим факултетима

УСВОЈЕН ЈЕ НАЦРТ

ЗАКОНА О УНИВЕРЗИ

ТЕТИМА

У Савету за наутсу и kvji-

tvpv Владе ФИРЈ ie

нацрт закона о чшиверзите-

тима и vnvhen на nHCKvc.'iiv

наставничким саветима.

СУСРЕТИ

Десет година име ЈугославиЈе не силази са првих страница светске

штампе Тешкоће које треба видети на лицу места да би се могле

разумети Сазнање да се збива нешто велико, везује људе без об-

зира на удаљеност Сусрет са Пластирасом „Зито!, „Зито“!

Земља Револуције

Валтер
Берштајн, дописник америчког војног

листа „Јенк“, кришом се увукао на један

наш брод и допловио без незгода до Виса,

а одатле пребацио за Дрвар. Забрана енглеске ко-

манде била је изиграна: без њене дозволе, један

човек је успео да стане на тле Југославије.

Било је то почетком 1944-те године. Ишао је

мали ЈевреЈин из Бруклина да својим очима и сво-

Јом савести измери истину о нама. Валтер Је био

први страни новинар коЈи Ј е интервЈуисао дру-

га Тита.

СвоЈу смелост Је платио. Ухваћен Је, спрове-

ден у Бари, затим у Напуљ, па Алжир. Говорили

су да he га пред ВоЈни суд...

Његов разговор са Маршалом доживео Је ве-

лики публицитет. „Ми смо звали маршала Тита“

„мистериозним човеком Балкана", али изгледа да

Је Једина мистериЈа то због чега ми тако дуго вре-

мена толико мало знамо о н>ему...“

Ако се, и онако згуснута мисао може Још ви-

ше сажети, а да не изгуби од своје снаге, онда би

сваЈ податак био Једно грубо препричано место из

ДедиЈерова „Дневника". Морало Је да прође три

године епопеЈе да би из саме земље прого-

ворио Један страни новинар језиком простим, Је-

дноставно истинитим, људским.

Десет година име ЈугославиЈе не силази са

првих страница светске штампе. Бершт%Јн Је био

само Један од првих новинара коЈи Је почео да

диже вео са наше стварности, Отада Је прошло мно

го времена. Нашу земљу посетили су броЈни љу-

ди. Наша врата била су отворена, наша рука пру-

жена. Знали смо да непознавање људи чини мно-

га непотребна зла; знали смо кад нема сусрета,

познанстава незнање о суседу може развити и

сукобе. И имали смо различите сусрете. Језик ко-

јим су људи говорили ниЈе бивао увек исти, Јер

наша збивања претстављала су мету многима, коЈи

су хтели да замагле и злоупотребе развитак наше

борбе.

Али овде неће бити речи о онима коЈи долазе

у ЈугославиЈу са ласкавим осмехом, али мржњом

у срцу; ни о онима коЈи долазе не да би сагледали

чињенице, већ да им то служи као сведочанство

како би њихова лаж о истини била убедљивиЈа.

Hehe бити речи ни о сусретима неприЈатељским

према овом нашем Југословенском тлу, нашој ствар

ности, нашем човеку! Ни о онима који отимаЈу

острвона Мури, руше граничне стубове, убиЈаЈу на-

ше људе. Иза тога се криЈу покушаЈи да се из-

нуди политички притисак на ЈугославиЈу, да се

свет гурне у страшну авантуру. Та авантура иза-

зива ужас и гнушање, она опомиње и тражи краЈ-

н»у будност. Нису свуда наши гранични стубови

бели. Многи су пурпурно обоЈени. Још Је мало

жртава за ову нашу социЈалистичку земљу.

Не, ми хоћемо да пустимо да о нама изнесу,

кроз сусрете са нашом земљом и нашим људима,

своЈе погледе они добронамерни људи, коЈи и ка-

да сумњаЈу и када критикуЈу, не чине то из злобе.

Ањес Амбер, позната јавна радница Француске,

написала Је књигу репортажа. Двеста страница о

догађаЈима у ЈугославиЈи онако како их Је она

видела. „МоЈе мишљење подудара се са свим до-

бронамерним посетиоцима ЈугославиЈе: у тоЈ зе-

мљи изграђуЈе се социЈализам, упркос тешкоћама

коЈе треба видети на лицу места да би се оне мо-

гле разумети". Због те своЈе Јереси искључена Је
из организациЈа, које су под доминациЈом СССР-а,

например, организациЈе „Бораца за мир“. Али,
Амбер Је остала доследна. Она Је и ове године

била у нашоЈ земљи и рекла да he опет доћи.

Наш човек Је независни дух, чврсто усађен на

земљи на коЈоЈ стоЈи и са коЈе иеће макнути да-

ље. Он тежи конструктивним циљевима и воли Ја-
сне видике. Он цени и радуЈ е се успеху других,
али му Је туђ колони Јални однос. Наши људи хо-

he да загледаЈу у себе, испитуЈу своЈу прошлост,
али и да маштаЈу о будућности. То Је тежња за

своЈим изразом, прикладним за ову земљу и ове

људе. А мисао наших људи Је увек жива. Они не

крећу утртим стазама до познатих места и не боЈе

се да усгтут без устручавања згазе оно што им

смета ...

ОсећаЈући пулс живота коЈи ври на нашем тлу,

напредни амерички писац Едгар Сноу узвикуЈе:
„Јасно Је да има велику мисиЈу и да
она решава питања и проблеме коЈи се данас не

постављаЈу на тако динамичан начин ни пред Је-
дан други народ. У том смислу, сви ми имамо мно-

го да научимо и добиЈемо од резултата смелог на-

пада ЈугославиЈе на застареле аксиоме и догме,

коЈе леже као велико обоЈено дрвеће на путу коЈи

води напред ...“ Сазнање да се збива нешто вели-

ко, везуЈе људе без обзира на удаљеност. Готово у
исто време, на другом краЈу света, БреЈслфорд,

напреднн енглески новинар и Јавни радник коЈи
Је у два маха био у ЈугославиЈи, изражава ту ми-

сао овим речима: „Ако то успе у ЈугославиЈи, мо-

же нас охрабрити да будемо смелиЈи у ЕнглескоЈ".

Тако говоре прогресивни људи о стварности

коЈа претставља поуку и пример победе коЈа није
дошла сама од себе. Њу су извоЈевали народи,

захваљуЈући борби своЈ е ПартиЈе. Они се нису мо-

гли покорити било чему. А таквих покушаЈа Је
било и Још увек их има. Али, овде, на .овом на-

шем тлу, нема поданика коЈи држе сагнуту главу.

„Упркос незапамћеног политичког и економског

притиска", каже Хенри Волф, амерички публи-

циста, и сталних пограничних инцидената, као

и многоброЈних других форми совЈетског притиска
на ЈугославиЈу, Југословени су остали потпуно

мирни, одважних, челичних нерава".

Свет Је сведок једне велике борбе за истину.
И колику онда ширину, колико снажан и људски

леп развитак треба да има народ да би прокрчио
све ограде и избегао све замке у коЈе покушаваЈу

да га сплету. ИздаЈа социјалистичких принципа
од стране Москве ниЈе оставила само много гор-

чине, туге. Она са собом носи и директну опп-

сност, Јер би сваки напад на ЈугославиЈу угрозио

светски мир. А ЈугославиЈа иде својим путем, пу-

тем политике мира и приЈатељске међународне

сарадње. И зашто да не кажемо; ЈугославиЈа

Је земља мира, националне независности.

земља препорода, нада прогресивног чове-

чанства! Хезус Хернандес, бивши министар

у влади Републиканске ШпаниЈе био Је на

Скупу за мир у Загребу. Говорио Је и о нама

„Скуп Је почетак велике борбе за мир са карак-

тером независности, тоЈест покрет на коЈи неће

утицати ни Један блок. Овако Је данас могуће ра-

дити можда Једино у ЈугославиЈи, Јер Је Југосла-

гија земља, независног социЈализма. А у социЈа-

као човек... Зато је шпанска делегација и дошла

у Загреб".

*

Ни
пун километар није далеко грчко-Југо-

словенска граница од Ђевђелије. Карауле

су обичне, гранични стубови видљиви. Ту

нема жица, ровова, брисаних простора, дивер-

зантских акција и провокативних мера. Ту је

мирно.

Превалила је поноћ, када је једне вреле авгу-

стовске вечери наша парламентарна делегација на

повратку из Грчке прешла границу код Зевђе-

лије. Делегати су били пуни утисака. Свуда су до-

чекани са најдубљим и најискренијим симпатија-

лизму човек не губи сзоју личност, не гуши се

ма. Нарочито у фабрикама и селима. Била Је то,

како они кажу, атмосфера спонтаних и ср-

дачних манифестација, непосредних и блиских до-

дира.

За Родос, нарочито, везане су и мног© успо-

мене наших делегата. Ту Је дочек био друкчиЈи

него на другим местима. Можда и зато што су се

од 1912-те до 1943-he године борили против окупа-

циЈе ИталиЈе, што су знали да цене слободу. На

путу од града Родоса за Линдонс колона је три

пута била заустављена. Били су то непредвиђени

сусрети када су људи грудима заустављали кола,

а точкови аутомобила развлачили километрима

цвеђе, дар и добродошлицу мештана. Ту су на

рукама носили друга Мошу ПиЈаде.

За Родос везан Је и оваЈ доживљаЈ: усамљено,

на друму, стаЈало је дете од 4 године, гледало у

колону аутомобила, весело махало руком и кли-

цало: „Зито, Зито“. Другарица Лидија ШентЈурц

овако Је тумачила оваЈ сусрет: „То Је васпитање,

резултат разговора у кући, симпатиЈа према на-

шој земљи ...“

Ти сусрети су само логички наставак срдачних

односа, резултат новог периода пријатељства двеју

суседних земаља на Југу Балкана, Грчке и Југо-

славиЈе, резултат настојаша да сарадња буде што

плодоноснија.

Таква сарадња не дозвољава агресиЈу. А то Је

од значаја за мир уопште, за мир на Балкану

посебно, Јер мира у свету нема без мира на овом

делу Југоистска Европе. Балкан Је отацбина va-

лих држава. Али се име Балкана често спомиње

у историЈи. На њему покушаваЈу да се укрсте ра-

зличити интереси. А ти интереси неће да вод € ра-

чуна и о самосталности и независности балканских

народа.

Отуда изванредан значаЈ таквих сусрета као

што Је оваЈ наш са Грчком. ЈугославиЈа са њом не

склапа пактове. Али се Југославија са њом везуЈе

чвршћим нитима; искреном тежњом да живи у

приЈатељству, заЈедничким напорима ради заштите

националних интереса, борбом против изолаииЈе.

Југослазија се везује интересима мира. То Је спо-

на сарадње, довољно чврста и потребно широка

да се на њоЈ изгради платформа искрених односа,

без обзира на идеолошка уверења и разлику у

друштвеном уређењу. Таква сарадња прелази на-

ше границе, такво приЈатељство нема оквире ло-

калне политике. <Такав став подигао Је углед Ју-

гославиЈе у свету. И наша земља, у одбрани оп-

ште човечанских принципа, није усамљена. Нису

мале снаге коЈе желе сарадњу, мир, добре сусед-

ске односе. Оне паралишу агресивни притисак,

пре свега Совјетског Савеза и његових сателита.

Оне постаЈу фактор стабилности у ситуациЈи када

нису немогуће разне проблематичне и по мир опа-

сне акциЈе.

Историске промене, попут облака хујиле су

носећи собом у сзет зов о стваралачким на-

порима, пуним скромности и тежњи Једне

мале земље за хуманим, људским односима и

правима човека. То није остало незапажено и без

утицаја.

Данас су, каже Жан Касу, сви погледи

упрти у ЈугославиЈу; она Је постала земља рево-

луције ... Шикнуо Је нови извор из кога he оста-

ли народи црпсти енергиЈу каква Је љима потреб-

на. Појавио се нови принцип живота и деловања.

Поново се мисли на револуциЈу, она се жели,

историЈа добиЈа нови полет.

Радо се и са поносом сећамо сусрета са таквим

људима. Сусрета, који доприносе међусобном ра-

зумевању и упознавању; сусрета, коЈи помажу

да односи међу људима буду и пријатељски и

трајни. Ими веруЈемо у искрене намере људи

који долазе код нас. Дела огромне већине потвр-

ђуЈу наше поверење.

Скоро су нас напустили грађани КонвентриЈа,

града који Је у рату имао истог неприЈатеља, а у

миру наилазио на сличне тешкоће као и Веоград.

„Осећали смо се, ту, код вас, као код своЈе куће.

Враћамо се у Енглеску са драгоценим и вечитим

успоменама о свему ономе што смо видели ... Чо-

век Је горд, кад вашу земљу може назвати својим

пријател.ем".

У епопеЈи народа коЈа се развиЈа неумољивом

логиком, не мисле тако само грађани КонвентриЈа

Хари Вестон, Ричард Ивес, Џорц Ходгинсоп. Кам-

бле Гросвел, Виљем Малколм. Џасим Удин, бен-

галски песник, превалио Је 9 хиљада км. да би из

своЈе отаџбине Пакистана доживео гостопримство

наше земље.

Једно, причао ми Је то Један његов приЈа-

тел>. шетао Је Џасим Калимегданом. ЈТаки ветар

подигао је ситну белу прашину и витлао Је. Пио-

нирка Нада враћала се са Изложое Народнооело-

бодилачке Ссрбе. Носила Је цвеђе. Џасим Је мило

погледа и ослови. Мала Нада се није збунила, неу-

сиљено му Је пружила цвеће. Џасимово лмце и по-

глед посили су тога тренутка печат префињеног

духа и доброте. Како да ЈоЈ захвали? Написао је

песму „Песма Нади“.

Захвалност коЈа се памти. Захвалност срца, чо-

вечна и приЈатељска.

Ви, Југословени, осетили сте потребу да се

на један примеран начин везуЈете са људима це-

лог света, обраћа нам се Клод Авлен Све ка-

зати то Је ваш морални закон и истински услов

вашег живота. Ви немате шта да криЈете. Ви ко-

ћете да будете слободни и да ваше граниие док их

има, буду провидне и да вас свет види такве ка-

кви сте да би могао имати идеју шта желите

бити
..

.“

Да, ми управо то и желимо: да нас свет

види такве какви смо!

Влада МИТРОВИЋ
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Студенти и њихов родни крај

Овог лета на Ресави...
Први резултати студентских удружења у унутрашњости

Као да су ти сгуденти однели со-

бом комад живота ове палаике...

Свилајнац је сада помало пуст, ве-

ле, нарочито је досздно у ггрохлад-
не и све дуже јесен>в вечери.

Нема „правлх школа!раца”l Возо-

ви су их управо однели у Београд.

Одлааили су и говорили како их

поново очекује учеше, тај стари по.

сао па, довиђења у јаНуару!
Нема студената! и всћ се у су-

ботње вече око прчварнице с били-

јаром мувају момчијћи с цитаром
на уоки. Кеки будно мотре то Је

због „опаких” професора, али уо-

cteuiom... Та Свилаонац Је чудна ва-

рош: петина становника ау гилпта-

зисти (ииа их око 1000) и ко he

ове зшпамтити!

Нитде се ваљда као ту није иопре-
гшитало село с градом који се з-а>-

чин»е, Суботом читава варош Је

пијаца: крај уоког тротоара џоња

во и знатижељно буљи у излог

„Сремага”. Сељаци улазе и излазе

из „Европе”, те свилаЈначке огром-

Не шупе са „златном капљицом”.

Један се интересује: где су ти

Школарци? Jep, легтос му je сту-

денткиња медицине излечила кћер

од грознице. А сада опет нешто по-

бољева...

Нвма студената!

Само мутна и плитка хита Ре-

Сава, краЈ обале жеие суше рубље,

на ћ.уприЈи се врзмаЈу дв.три до-

количара, журв на зНак звона тим-

НШИIСТИ.

Н џ

А ипак, доста je остало од н>их!

Читаоница Је знак свеколике кул-

«type и просвећености за Ресавце.

Та навика Је стицана децештј ама

Још од 1868, када Је отворвна прва

„Читаоница омладиие ресзиоке”, ниЈе

То била оамо просторија где су се

читале књиге. Био је то и мали

музеЈ, центар око кога су се о-

купљала и певачка друштва и ама-

терске позоришне трупе... Али Је

временом свега тога нвстало, Оста-

ла Је даНас само невелика алм чу-

вена ресавска библмотека.

Студенги су летос наумили да о-

Творе пову Читаоницу у Свилајнцу,

и твко васкрсну добру стару тради-

циЈу у новим условима.

ПостоЈи у месту дом, Јвдна доста

стара али доЗро ачузана зирада,

ту би се читаоница сместила са

овојим полшгама и књигама, клу-

пама и столовима. Али *а озе то

треба новца бар сто хиљада ди-

нара! 11>их наЈпре обећаза Среоки

одбср, а онда суму смањуЈе на два-

десет осам хиљада. Остало има да

студентско удружвње, ако

жели да оствари сзоју нзмеру.

Ваљда Је то и дало замаха њи-

ховом раду?!

Са приходима од приредби и и-

црашси ке може богзна шта да

се створи. Можда лек једна Чита-

оница. Али није ни времена било

много: свега шест недеља! А затим,

не могу се све снаге задржати на

стицању новца за читаоницу.

Кад су студенти стигли у роднИ

крај у ком;итету ПартиЈе су им до

у детаље испричали како стоје

ствари у срезу.

Биће потребан врло разноличан

рад!

Почело се с приредбама... Једна

за трађ-ане, друга за припадшгке

Армигје, трећа у Двспото.вцу. Дола-

зили су' у Деспотовац Још раииЈе

и професионални глумци из Ран-

ковићева, било је заиста великих

претстава. Али деопотовчани тврде

да ни студенти с Нушићевим ,Дlо-

којником” нису били гори.

Почело Је с приредбама и почело

је добро Јер су се новчана сред-

Отва нагло повећавала: двсет хиља-

д твадесет, тридесет...

ГрађаНи желе Још више приред-

би, шаљу двлегате у студентски од-

бор и захтевају.

Истовремено, за омладину дају се

игранке сваке суботе и недеље по-

некад и четвртком.

Али, шгје култура тртовина!

Воде они бриту о томе какав ће

утисак оставтпи приредба, играНка.

Једне недеље на итранц?!, некакав

младић, очигледио из другот грзда,

игра „упадљиво”. Рита се, бацамг

ногама и трупка као бесан натеру-

Јући све Јаче црвенило у лице де-

војке с коЈсм игра.

СлушаЈ момче кажу му

прекини с тим илм се торњвЈ дођа-

вола одавде, није ти» бре, ово Бео-

град!

Ј ер.овде би радо хтело да ухвати

маха све оно што је тек недавно

отперЈало из београдских плеских

дворана. па мисле, ако нешто рђа-

во долази у том погледу то може

оамо да буде из велихог града!

• *

Али Је најтеже било са селом.

Ипак, СвилаЈиац Је донекле град:

чита новине и књите, служи се ра-

дио апаратом, има професоре, учи-

теље, лекаре...

Ово лето била је права прилика да наша студентска

срганизација у већим размерама пружи помоћ народној

власти и народу у своме крају. Резултати су врло разно-

лики. У многим крајевима се у свему осетно кренуло

напред па ипак се, узсв у целипи, о овоме може гово-

рити само као о почетку.

Удружење студеката Ресавског среза једно је од оних

која су много урадила. Сматра сс да је оно постигло нај-
веће успехе у Србији. Рссавски студенти кажу како им

ово лето проведено на раду у завичају значи више него

ли и једна досадашња радна акција.

За село су студенти створили еки-

пе: медицинске, привредно-полнтич-

ке, за опште просвећивање_..
Санитетока екила Је изЈпре опроба

ла своју вредвост у вароши. Једнога

дака Је зашла у свилаЈначке про-

давнице и где год Је кашла величси

керед и прљавштину npirjaißSMia то

Градској санитаркој инспекцЈгЈи.

Било Је кажњавања на велико

изненађење свилаЈнчана^

А
у санитарноЈ инспекциЈи оу се

ваЈкали:

Ми смо им говоршш: држите

чисто, урвдно, а oibi неће, па смо

се тако натезали с јбимз!

Кад су прзе вкине хтеле да пођу

у село Кушиљево ктје било пре-

возног средства. Нешто су се двоу-

мили и онда се брзо поређали на

ватрога-сну цистерну и уз паклену

звоњаву и трубљење (шаљмво, како

го знају студенти!) триумфално у-

шли у село! Бнла Је жестока жега

и прапгина, а оељаци у пољу, на

жетви. Предвече Је студент меди-

ц*гае Жарко Брзановић „Риђи”

одржао прдавање о туберкулози,

две отуденткиње се разшпле по ку-

ћама да разтовараЈу о личноЈ хиги-

јвни. А ненолихо „правиика” и

„филозофа”, отшлли су да среде

задружну библиотеку.

НеЈзаосталиЈе у Ресави Је влашко

село Бобово. Поред осталих, постоји

тамо Један чудац обичај, стар ко-

лико ваљда и религија, Кад човек

бива на сзмрти доводе к њему нај-

ближе рођаке и он ш наређуЈе

шта he му све спремити за поомрт-

ну даћу! и, неповерљив оамртник,

захтвва да све то одмах учиНе цред

њим, док Је још жив.

Не зна.м, али студенти тврде да

су у неким кућама већ успели да

ратосиљаЈу озе бриге будућег по-

коЈмика, те да je он то препустио

живима.

А у Седларима било Је чарки с

попом коЈи тешко осећа где му се

смањуЈе стадо верника. Умиру стар-

ци, шта ћете! поп Је студекте про-

звао „аматемњацима” и чудио се

што међу њима нема ама ни Једног

теолога, ~иа овог богу блшског

краја”.

Кад су економистн одржвли У

градежом столароком предузеђу

п'редавзн>е о ценаима на тржишту,

радници су потстакнути тиме, од-

мах на лицу месга детаљно рв-

справљали и о ценама у свом пре-

дузећу. Радивгчки савет био Је за-

хвалан студентима па Је после не-

ке од њих позвао и на своЈе сеД-

вице.
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Саилајначки професори нарочито

су задсвољнц радом студентског у-

дружсња. Jep, професори сматреју

да тај посао коЈи обављаЈу студен-

ти, управо треба да чнне они сами:

Знате, они су нам Сили неоце.

ibiißa помоћ, каже директор пгмна-

»нје.

Али им достз и приговараЈу;

Мало везе са гие.шазнстима, сем

оних по нграниама... Забаташили су

будуће бруцоше! Јесте, многе оу с

уопехом одвраћали од бил»цЈ.ара и

гвића... Па опет кажу: Али су вра'-

шки каено нођу долазили кућама...!

Занста ова генерациЈа оваглзЈнач-

ких бруцоша ниЈе сЈајно прошла!

Као с неба ошг су пали у Београд

неприпремљепи, Једва да их Је тре-

ћнна отишла тамо куда Је хтела,

Можда оу томе крини студенти, а

можда професори?

Кедеља Је у вароши поготову гтра-

зна! Ни забаве, Ни утакммце...

Нема студената! Запразо, остало

их Је неколико, а и то Је ОДбор,
Он сада опрема једно о

релнпгЈи за варошке професоре и

сеооке учепеље.

Па нпак, изглада као да се мало

уздрмгцдг живот у Ресави лењо вра.

ha на утрти пут, ма да Је штошта

измењено, што се неће врагити.

Власннк прчварнице с билијаром

загонетно се смеши:

Сад еу, хвала богу, ти студенти

отишле!! ОдвраћаЈ|у ову дечурлију

од билнјара! Па то су све неке екс-

трелше будале!

Осећам кроз ове речи београдоку

прчвароку школу и задгх оног не-

кадашњег „Новог Сада” и несрећ-

iiotr „PyMtyi:lcKotr краља”: „То су

све неке екстремне будале"!

Мора Да Је био келиер у Београду!

А у возу, при по«ратку, седи сви-

лајиачкд матурашшгњв. Иза прозо-

ра сипи хладка кишица и у некоЈ

магли Је читав Ресавсхи краЈ:

ОвилаЈнаlЦ Је досвда«! Ах, Јед-

ва чекал! да одем одавде на сту-

дије! и онда почиње она стара пес-

ма о ггровинцнЈи итд. итд. А после

две године he рећи иста ова цура:

Ух, ух, ала je досадан оваЈ

Веолрад!
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Е, другови студенти Ресавци и-

ма да се заарши Још много тога

што сте летос започели у овом

краЈу!

Слободан ДОШЕН

На многобројним радовима којн се изводе широм зе-

мље, учешће наших студе ната није изостало ни овог пута.

ВЕСТИ из УДРУЖЕЊА

САВЕЗА СТУДЕНАТА

У Суботици по старом

Суботица, 30 септембра

На територији Суботице овог ле-

та није постојало студентско у-

друлсење. Оно досад још није ни

основано, а ево због чега.

у почетку je све биле препуштено

ванредним студентима којих у rpa

ду има око 40, али су они мало

рачуна водили о овом послу и то

опет због тога, како мисле у Град-

скои комитету. народне омладине,

„то су све старији људи“.

У рад Је било укључено свега

петнаестак редовних студената а

и они су били под директним ру-

ководством комитета омладине.

Успех Удружења у Ћу-

прији
ЋуприЈа, 30 септембра

Ма да Је доста касно основано

(тек трећег августа) удружење у

Ћуприји постигло је значајне ре-

зултате.

Санитарна екипа обишла Је три

села у околини и одржала преда-

вања у околини о хигиЈени и за-

разним болестима. Студенти вете-

рине обишли су две сељачке рад-

не задруге и прегледали стоку.

Поред тога одржан је низ пре-

давања из разних области. Дате су

две приредбе и једна емисија за

село преко разгласне станице, оди-

грано неколико спортских утак-

мица итд.

То Је углавном учињено у току

месеца августа, када нису могли да

узму учешћа у раду сви студенти.

18 предав&ња студеката из

Новог Пазара
Иови Пазар, 30 септембра

У удружењу Савфза студената у

Новом Пазару укључено је 35 чла-

нова. Поред тога треба истаћи да

су од самог почетка у раду уче-

ствовали сви студенти.

А они су радили у неколико сан-

цачких срезова: Дежевском, Шта-

вичком и Сјеничком. Одржано Је

18 научно популарних предавања а

удружење Је пружило помоћ и де-

батном клубу у Новом Пазару.

Студентима су у раду пружиле

помоћ партиске и омладинске ор-

ганизациЈе.

ПРВИ КОРАЦИ
На оса?ддесет другом кило-

метру пруге Београд Загреб

налази се Сремска Митровица.
Готово на истом месту стајао

је некада антички Сирмиум

престоница римских царева, у

средњем веку насеље уз цркву

и колонија дубровачких трго-

ваца, за време Аустрије погра-

нични градић, између два ра-

та јак трговачко-занатлиски

центар и надалеко позната ро-

бијашница, а у последњем ра-

ту упориште окупатора.

А какав је данашњи изглед

Сремске Митровице, Са неко-

лико речи врло је тешко да-

ти личнл, друштвени опис о-

вог града на обали Саве. Град

у коме се непрестано мешају

елементи старог и ново. Град

у коме малограђанштина, по-

кушава да вуче на старе, пре-

дратне трачнице живота, а на

супротној страни све јачи ути-

цај радника и напредне инте-

лигенције на ту заосталу сре-

дину. Споро се ново шири, али

се свуда осећа, па и код број-
них митровачких студената.

Оснивање удружеља

На железничкоЈ станици и у

возовима увек се могу срести

студенти. Митровица је близу
Београда и они често путују,
обаве послове по факултетима
и враћају се куђи. Како се

они проводе у свом граду, на

кога се стално вајкају, а у ко-

ји опет радо и сваки час до-

лазе?

Студенти града и среза, ко-

јих има преко 200, били су ра-

није препуштени сами себи.

До подне, ако је леп дан,

скупе се у групе по пар-

ку, седе, пуше и по пра-

вилу говоре о футбалу. Пред-
вече је обавезан излазак

на корзо. После корза се ходо

частило у кафану „Јединство",
где су пријатељи добре капљи-

це налазили лоша пића, а о-

стали дерњаву певачица и ка-

фанско севдалисање. Четврт-

ком, суботом и недељом ишло

се на игранку у Пивару или

Синдикални дом и тако су про

лгзили дани.

Тачпо је да Сремска Митро-
вица, са својих преко 15.000

становника, нема неке разви-

јене културне и забавне делат

нссти. Онда како окупити сту-

денте? Решење је изгледа до-

шло у прави тренутак. Овог

лета се свуда пришло форми-
рању удружења Савеза студе-

ната, па и у Сремској Митро-
вици. У почетку многи нису

веровали у успех Удружења

Међу митровачким студентима

готово и пема комуниста. Сами

чланови Савеза, уз подршку

омладинске и других органи-

зација приступили су форми-
рању Удружења.

На оснивачку скупштину

дошло је 75 студената. До са-

да у Удружење се уписало

преко 110 чланова, што је још

увек сразмерно мала бројка i
Добијене су одличне просто-

рије са инвентаром, затим сто

за пинг-понг, шах, радио, из-

вршена је претплата на днев-

не листове, а постоји и маља

несређеиа библиотека. У по- t

четку је било мало неозбиљ-

ног схватања Удружења,* али

Белешне

из Сремске Мнтроенце

касније су се студенти све ви-

ше окупљали. Одбор, нарочито

у последње време, се учврстио

и добро функционише.

Резултати...

Ево, неколико илустрација

из рада Удружења.

Чињеница је да студенти по

својим селима ие раде ништа

Некад је за село долазак сту-

дената био читав догађај, ме-

ђутим, данас их много не це-

не. Студенти са села се данас

спусте на ниво сеоских мома-

ка, јединл евентуална њихова

активност је играње лопте на

ледини.

У једно село, Шашинце,

дошли су студенти из Ми-

тровице да држе усмене нови-

не. У програму су биле две

три краће говорне тачке. Први

студент тек што је почео да го

вори кад га мештани доче-

каше:

„Уа, јел’то приредба?"

А студент ветерине, који се

спремио да говори „О зара-

зним болестима код живине“>

није се смео појавити иза за-

весе. Програм је некако испу-

њен и пошто је завршена и-

гранка сеоска публика је би-

ла задовољна.

Колико је воље и спремања
било за приредбу у граду, ко-

ја је дата у великој сали Син-

дикалног дома. На вратима је
била скоро невиђена гужва.
Грађани су са програмом били

необично задовољни, студенти

су оставили одличан утисак.

Касније су уговорили приред-
бе у Шиду и Ердевику, но они

су се разишли на студије и

приредбе нису одржане.

Литерарна секција је одржа-

ла четири састанка. На три су

читали своје радове Иван Шта

блер, студент књижевности,

Слободан Антић и Александар

Ердељан студенти права,

док је на четвртом била диску

сија о модернизму. На једном

састанку литерарне групе про-

сечно је присуствовало преко
50 студената, а то је значајан

успех.

И друге секције и групе, на-

рочито спортске биле су ак-

тивне. Одржан је један шах

меч, симултанка, одбојка и но-

гсметна утакмица, низ тренин-

га и других заједничких на-

ступа. Исгакли су се и студен-
ти архитектуре са пројектом

унутрашше декорације за Из-

ложбу борбе омладине Срема,

па пројектом за плажу и дру-

гим машим пословима у вези

са градским регулационим пла-

ном.

Код већине студената ство-

рено је потребно расположење

за рад, но мора се узети у

обзир да су то почеци, а може

се десити да ће до краја овог

семестра активност почети да

опада, док he у зимском ра-

спусту могућности за рад бити

много веће. Оснивање удру-

жења срдачно је поздрављено

у граду. Запитали смо дирек-

тора гимназије шта мисли о

раду студената? Директор
Краљ, је између осталог ре-

као:

„Оснивање Удружења у гра-

ду у сваком погледу је пози-

тивпо. Кроз Удружење изгра-

ђиваће се лик студената у рад

ној атмосфери. Као леп при-

мер студентске делатности о-

вог лета нека послужи „Вече

лирике“, организовано у окви-

ру Градске читаонице, где је

иступило једанаест студената".

Перспективе...
Шта намерава Удружење у

овој школској години? Најпре,
да окупи готово све студенте,

затим прад њима је низ поли-

тичких, културних и организа

ционих задатака. Удружење

намерава да успостави тешњу

везу са срелњошколцима. Сту-
денти ће заједно приређивати

дискусионе састанке из разних

подручја, упознаваће старије

разреде гимназије са студија-
ма на појединим факултетима
и у разним формама сарађи-
ваће са ученицима и осталом

омладином у граду.

На питање шта мисли о ра-
ду Удружења претседник Ан-

ђелко Мирковић, апсолвент

архитектуре, је, поред осталор,
рекао: „Досадашњи рад је са-

мо почетак. Могло се више у-

чинити, да су чланови удру-
жења имали више иницијати-
ве и да су одлучнје кзврша-
вали задатке. Део наших сту-

дената стално борави или че-

сто долази у Митровицу. Они

могу да помогну да се одржи

континуитет Удружења. Желе-

ли би да семестрални распуст
дочекамо припремљени и да
тачно знамо шта ћемо

тада да

радимо“.

Међутим, тог момента је сти

гао акт Среског синдикалног

већа са првог спрата у просто
рије Удружења у приземљу, у
коме се каже да студенти не

могу бити у просторијама због

почетка сезоне масовне кул-

турно
-

просветне активности.

И сад се поново поставља пи-

тање просторија.

*

Данас митровачки студенти
друкчије проводе време. Око
подне нема их много у парку,

скупљају се у Удружењу. Пред
вече, понеки изађу на корзо.

Вечерас у кафани „Јединство"
нисмо срели ни једног студен-
та, али у друштвеним просто-

ријама нашли смо их прилич-
но, а то је добар знак.

Радоашр ПРИДИ
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ИЗ БРИГАДИРСКЕ БЕЛЕЖНИЦЕ

Ми и они

Живели смо у једном логору зграда до згра-

де. И радилишта су нам бпла једно уз друго; они

су копали темеље за скретни зид бране, а ми те-

меље те исте бране. Били смо добри суседи. Би-

ли... Jep у другој декади постали смо суседи и на

графиксну. Разлике у учинку биле су сваког дана

скоро иезнатне, тек по некслико процената у на-

ioy корлст. А у тој немој утахмици испрекиданих

на гр'ефикону решавало се ко ће освојити

застану Глазног штаба. Наше две бригаде биле су

у то време кајбоље на Влзсики. Токо се родило

ривалстсо.

Односи између нас постали су хладнији. Кад

се говорило о изгледима па заставу, нису се по-

мишала имена бригада. Говорили смо; „ми“ и, са

нешто мало хладке ироније у гласу, „они“. Код

нзих Је бнло слично, само што смо за н.их ми били

„они". а они ~ми“. Разумв се, прмлику за ситно

пецкаше или неку заЈедљиву примедбу нисмо про-

пуштали ни ми ни они.

Тако је почело А завршило се изненада Је-

дне олуЈне ноћи.

Читавог дана небо се рогушило. Облаци сУ се

ковитлали над стрмим брдима са обе стране Врле

и заклашали нам и онаЈ мали комадић плаветнила

разапет између зелених врхова. Hoh се спустила

нагло. Кроз узани и мрачни тунел наше клисуре.

ноћне смене пошле су на радилиште.

У централи нешто ниЈе било у реду; на ради-

лишту Је владала непрозирна помрчина. Тек што

смо почели да се расправљамо са пословођом око

тога, осула Је киша. Прави летши пљусак. Скло-

Људи, какво Је ово чудо? повикао Je

неко из мрака.

Ућутали смо. Кроз ноћ Је продирао неки но-

ви шум. Као да се јато бомбардера у претећем пи-

кеу спуштало над радилиште.

Врла иде неспокојно је одговорио по-

словођа.

Као бљесак муње у сећању су нам искрснуле

приче о бесним налетима ове, на изглед безазлене,

речице. о наносима коЈи су покривали трагове

вишемесечних напора и поново враћали градите-

ље онамо одакле су почели. Помислили смо одмах

на темеље скретног зида, заштићене само прови-

зорном оградом од дасака.

Тога су се сетили и „они“. Чули смо вику и

бат корака. Али како радити у овој ноћи без зве-

зда, без сиЈалица, краЈ запенушаних таласа?

Па ипак... Помрчину су изненада просекли

фарови неког камиона коЈи се ту случаЈно зате-

као. При њиховој оскудној светлости видели смо

их како трче према реци. Нису нас позвали. Нисмо

их ни питали да ли им Је потребна помоћ. Једно-

ставно потрчали смо.

Киша Је пљуштала. Људи су се саплитали

под теретом балвана, падали су и дизали се. Врла

Je бесно ваљала камење, греде, грање, насртала на

наше дело, упињала се да нам га отмв. Ворили

смо се, У том сукобу са слепом стихијом забора-

вили смо на време, на себе, нисмо више разли-

ковали ко смо „ми", а ко „они“.

Најзад, били смо сигурни да je река савла-

дана. Одахнули смо и погледали око себе. Кроз

два оштра снопа светлости су људи,

мокри до коже. Киша је немилосрдно шибала, али

ниЈе могла да спере осмех који Је те ноћи зарио

сва лица. Њега Је родило можда пре него радост

успеха, осећање да смо сви ми „ми".

гласно о нечему и до нас допиру одломци њихо-

вог разгозора и смеха. Мислим на моЈе малопре-

ћашње питаше о амбициЈи. И стидим се.

нили смо се у бараку са цементом. Киша Је до-

Совала по папирном крову, муње су уз прасак це-

пале тамно платно ноМи и уплитале гунђаше гро-

мова у нашу песму.

Студенти

на

радним

акцијама

Проблем

Кроз прозор високе Једиосћратнице пукао Је

широки видик. Масивно тело водоЈаже затварало

Је пут немирним водама Власинског Језера, наЈе-

женим под грубим миловањем ветра. Далеко на

хоризонту уздижу се голи плавичасти врхови.

Негде, њиховим ивицама, протеже се линиЈа гра-

ничних каменова.

Седимо. Командант бригаде „Партизан" пре-

врће разбацане папире и премешта сат са једног

краја стола на други. Треба да пишем о његовоЈ

бригади. ОчекуЈем Један од оних Једноликих раз-

говора о нормама., кубицима и културно-просвет-

ном раду и трудим се да пригушим зевање.

па како у бригади? питам. има ли каквих

проблема?

Има одговара намрштено командант. Ено,

оно нам Је најкрупнији!

Пратим његов кажипрст. На друму два сна-

жна, мишићава младића истоваруЈу камион ка-

мења. Окрећем се команданту.

Прековремени рад каже он кратко. Ми-

ле „Бомба" са Једним из његове групе. Сваког дана

пронађу неки посао, откриЈу где недостају људи.

Критиковали смо их, грдили, забрашивали не

вреди!

АмбициЈа?

• Ма отхуд! Они су и без тога наЈбољи рад-

ници у бригади. Кажу да Je глупо да седе без по-

сла кад посла има. И видиш овако стално.

Опет ћутимо. Камион на друму Је истоварен

и одЈурио Је по нови товар, вукући за собом ду-

гачак прашњав реп. Два препланула младића по-

скакуЈу на расклимаханој каросериЈи. РасправљаЈу

Лопата ,,Метка''

Она се звала Метка, а он ЕрозиЈа. То су им

били надимци, али их Је свако у нашој бригади

тако звао. А права имена тешко да би им и зна-

ли да их нисмо чули оног дана када су уз пљесак

и повкке иступали из строЈа да приме удзрничке

ципломе.

Вила Је то Једна од оних студентских љубави

какве сусрећемо у свакоЈ аули између два преда-

вања, каквих има безброј забележено на Калемег-

данским клупама, коЈе нас прате у овим годинама

безмало обавезно као упис м овера семестра.

Скоро увек смо их виђали заједно. Ако Је

неко видео Меткине плаве косе и очи, за какве

се оЗично каже да имаЈу боЈу различка, требало

Је да се окрене само пар корака лево или десно

па да угледа исто такву косу и можда само мало

тамније очи, позијепа ЕрозиЈина леђа и нешто не-

зграпне, уморне кораке. Кажу да се таквог хода

тешпо одвикавају људи одрасли крај рударских

окана у којима су њихови очеви и дедови про-

вели читав живот.

Он Је спадао међу иаЈбсље раднике у нашоЈ

чети. Рекао бих да Је био и наЈбољи. Јер оно што

су многи лако постизали снпгом, он је успевао уз

напоре, несебично се трошећи, сагореваЈући на по-

слу. Зато нису биле ретке придике;

ЕрозиЈа лакше! ЕрозиЈа, не запињи толико!

ЕрозиЈа, дај да ти помогнем!

Такве су, уосталом, биле и Једине замерке

раду људима у нашој чети.

А Једнога дана чули смо и нову:

Ерозија, ако већ не жалиш себе, сажали

се бар на Метку. Сатрћеш Је?

Метку? Какву Метку? Нисмо знали о че-

му се ради.

Зар незнате? Па и Ерозијина лопата зове

се „Метка". Кажу да у нашој бригади постоји и

крамп „ЕрозиЈа", али ја не тврдим. Нисам видео!

Ерозија Је, помало збуњено. окретао у руци

лопату на чиЈоЈ Је дршци ножем било урезанО

„Метка".

СмеЈали смо се. Ведро, гласно и дуго.

помнслио сам: Кад наша централа проради и

венама далековода потече њена врела крв, волео

бих да у хладно зимско вече посматрам домове

у коЈе he она унети прву светлост. Да ли he људи

помислити тада да Је део те светлости ископао из

корита Врле човек који Је лопату, којом Је сво-

јој земљи давао снагу мишица, звао именом сво-

je девоЈке? Да ли he осетити да их та

греЈе топлином Једне двоструке љубави?

Граничари

Срели смо се први пут после месец дана.

Владичин Хан Је личио на велику кошницу

пред роЈење. Бригаде са Власине враћале су се

за Београд.

Пушили смо и причали очекуЈући полазак

воза.

•

Слушао сам га.

Морам да ти испричам шта ми се десило

пре две недеље. Пошао сам са Још Једним дру-

гом мало даље од логора. ПриЈеле нам се купине.

Лутали смо тако прилично дуго, заборавили смо

и да погледамо где смо. А ти знаш да смо били

релативно близу границе. Сељаци причаЈу да се

са брда коЈе се види из нашег логора за времв

сунчаних дана може да угледа СофиЈа.

Изненада, чули смо неки шум. Окренули смо се

брзо и угледали како из жбуња око нас вире пу«

шчане цеви. Били смо опкољени.

Да ти право кажем поепали смо се. НиЈе

то баш много пријатно кад помислиш да неко мо-

же, па макар и случаЈно, да повуче обарач. По-

чели смо углас да вичемо да смо бригадисти, др

уверавамо милиционере како нисмо ни мало сум-

њиви.

Пустили су нас увече. Мало Је било завитла-

аања на наш рачун. Сме Јали смо се и ми м»

да кисело. Пред одлазак су нам обЈаснили како

Је дошло до тога. Један чобанин нас Је приметио,

непознате и чудно обучене, и доЈурио одмах У

милициЈу. У овом краЈу то Је наЈприроднија ствар

на свету.

Видиш, отада често размишљам о томе. Од

оног брда са кога се види СофиЈа ниЈе далеко до

Веограда. Па ипак, то растоЈање није успео да

пређе ни један диверзант нити шпиЈун. Ма да их

често убацуЈу. Мени раниЈе никада ниЈе падало

на памет због чега Је то тако. А после сусрета са

овим чобанчетом, мали нема ни петнаест годинв,

не чудим се више.

Заћутали смо. Разговор тиме ниЈе био преки-

нут. Водили смо га ћутке плашеђи се крупних

речи. Јер, гласно речено, разговор се водио на те-

му „о патриотизму наших људи“. А крупне речи

обично изражаваЈу лоше велика осећања.

И чему говорити? То треба видети. И осети-

ти. Треба видети чобана о чију се пажњу, а че-

сто и груди, ломе планови неприЈатеља, те бези-

мене и безбројне граничаре коЈи врше подвиге

онда кад мисле да просто врше само своЈу ду-

жност. Треба упознати студенте коЈи буЈицама и

напорима одговарају песмом и тепаЈу лопатама

као своЈим девоЈкама. Треба видети какво Је по-

колење одгаЈила ПартиЈа. Јер то је њено дело.

Понекад се, ипак, морају изговорити и крупне

речи.

Саша ВЕСЕЛИНОВИЋ

ИЗ СЕВОЈНА

КАМЕНОЛОМ
Четврта поавничка бригада

„Ћуро Стругап“ ie на изгвад-

њи ваљаонице бакра v Се-

воlну 1952 године постала пет

пута ударна и проглашена

наlбољом sрs?гадсlм на град-

њи ваљаонице.

Каменолом: бригада ie кроз

омањи шумарак стигла ло

каменолома. 4vie се минер-

ско o-o-i-ol то минери упозо-

paßaiv на опасност. Затим

камени водоскошх. дижу се

млазеви камена а затим екс-

плозше. Дим. прашина. при-

пекло сунце. детонашпе све

то. кад ie v исти мах пот-

с&ћа ка čhtkv. Битка за cba-

6ciikv.

8 јули, логор.

Синоћ смо поставили ков

рекорд. Од наше тзадости ни-

ie могао да спаза пео логор.

Само. са нама ie весеље де-

лио и наш пословоћа чика

ва радник Koin ie учество

вао v радничким штражови-

ма за време mecToiaHvapcKe

диктатуре. Воли кас. воли и

Тута, а има синове Koin та-

коће грале други Kpai домо-

виие. вантгаштпац ie. Про-

зваше нас „ноћни гоомов-

нипи”.

Рано tvnpo. Устала Iедна

суседна бригада да се ..осве-

ти“. Сви V CTDOiv.

Доугови хоћемо ли ти-

шину да четврта спава?!

Хоћемо! (Одlекује)

Другови три пута ура за

рекорд!

Ура voa voa!

Три nvT vpa за камено-

ломце!

Ура vpa vpa!

Али и поред тако ситних

другарских ..услуга" ми смо

били омиљена бригада по-

нос Правног факултета.

На незваничжл конфеоен-

циlи договори се чета да су-
тра ocßoin нов рекорд. То ie

мало необична форма рада.

али ето била ie. Запне се

жилаво. пригрле се стене и

ето нов рекорд. Што ie више

пролазило време све смо би-

ли бољи маlстори посла. Ни-

ie било лако избапити 96. 99.

110. 113 корпи. Све cv то да-

ни када смо били ралосниш

него када нас ie отаи шзви

пуг водио v школч а v торби

ie звепкала таблтота и пар

писаљки. То cv рекорди. то

ie

се ралшто за no6env

v такмичењу за Шести кок-

грес. за прелазну заставииу. -

11 јули.

И она ie залепршала на

челу бригаде. Нова псбсда.

нов рекорд v част заставице.

То ie била бригада рада

бригада рекорда.

А команлант?

То ie тедан од онттх коти

ните сањао о слави. Koin ое

ните сваћао са пословоћом за

kvsmk и милиметар ла би би-

ли ударни, коти ниlе коман-

довао Koin ie волео и чу-

вао људе.

„Чобашl“ (тако нам те-

па) данас полако.

Тако би говорио после ре-

корда ie постављен пре

неки дан. Мало каснше по-

звао га ie главни пггаб, а.

~чобани“ увече се Bpahaiv са

песмом.

~Севоl'но ће правнике

да памти

то ie песма рекорда.

На први погдед изгледа да

ie каменолом „маlдан“ за ре-

корце. али ко зна шта значи

голим рукама хватати камеи,

тешким чекићем седам сати

туцати камен, Tai ће пазуме-

ти елан и љубав према ново)

Југославши.

Ближи се Kpai. Треба рећи

довићења Севошо!

И постићи оно што ioni ни-

ко нт'е учикио на каменоло-

mv. Заиста. четвота ггоавна

ie учинила оно што нше ни-

ко. У част Шестог конгреса

и последњи л?р CesoiHv био

ie рекорд од 120 корци. Ра-

дило се ударна де-

када. А сутра? Cvrpa смо

постали пети nvr удаони.

М. Милетић

Југарње умиваше. «

МАЛИ И ВЕЛИКИ РЕЉЕФИ
Из дневника

12 ЈУЛИ

...
Улазити у тунел значи трагати за оним смишљеним суо-

чен>ем са равнодушном земљом која постаје наше господарство. Од

недавно имам дечачку претставу о вагонету као јеленчету са крат-

ким ушима. Док хватамо те железне уши наши мишићи беже из

чворова, али издржаваЈу. Учвршћују се. Унутра се клате карбитке;

стручни радници hyhope. Сводови су ниски и пуни стена као да

су столећима гутали кошљорибе. Неко воли да скита по мраку,

неко ужива да скаче по шинама. Али гоблен од Јулских трава коЈи

се уоквирио излазом тунела зове нас напоље. Кад исправим своЈу

високу прилику осећам како сам растао као под рангунским ки-

шама. По подне легнемо на траву или ћебад и свако гледа у своЈу

тачку, Јер свако има своЈу мисао, Умор се лагано претаче у сми-

реност..i

15 ЈУЛИ

...има већ десет и више дана од нашег првог сусрета са

жичаром, тим упорним возачем у прериЈи неба. Преко пута логора,

на висини веште дечЈе стреле, полегла Је пруга којом се са жичаре

довози грађа, песак, цемент. Све то довлаче без много напора два

белца штајерске расе и моћи. Сама станица, жичара, претставља

кулу дебелих стабала, повезаних гвозденом ужади. Иако сам Је

упознао у оним тренуцима ноћи, кад ваздух доноси своја најхлад-

ниЈа копља, лако сам се отргао од Језивих прича о овоЈ надљуд-

скоЈ саоници. Једино ми ниЈе било приЈатно да скакућем за кар-

битком коЈа је склапала и претила своЈим Јединим оком. Те вечери

ишли смо да питамо дг ли ћемо за сутра добити довољно цемента...

21 ЈУЛИ

...
Синоћ смо доживели тежак испит живаца. После замор-

ног хрвања са врећама цемента и претовареним вагонетима било

нам Је приЈатно да сиђемо у градић. Одевен шалв€ирама зелеиила, коЈе

нам Је дочарало далеки фински мозаик. Тамо Је наша футбалска

момчад чувала част земље у борби са „великим братом". У почетку

завукли смо уши као кроз сламчицу да нам од брзописног преноса

утакмице ништа не промакне. Наши су играли одлично и водили

премоћно; они су били у надахнућу. Али какав обрт, какав про-

цеп! Као млади голуб који се после првог лета решио да остане у

ваздуху до самог сутона, наши младићи су били засењени сопстве-

ним сЈаЈем. Нерешен исход заклопио Је књигу наде на пола. Ду-

боки мрак је овладао улицама, чије су светиљке титрале као ма-

слачак у магли кад смо кренули пут логора. Говорили смо без

предаха, пуни нових рачуна, претпоставки.

Дечурлиска посла! Допустили изЈедначење! Баш Је штета.

И тако корак по корак, реч по реч, са погледом на жичару, сти-

гли смо доста касно. Тањири су били преврнути.

М ЈУЛИ

...
Живети на Власини а не видети Језеро —то значи завући

руку у мајдан а не извући ништа. У овом зеленом казану, коЈи нас

сапиње да мислимо о већим купама брда, упорност познанства за-

мире. И као што то често бива кад се стекну навике под Једним

кровом и сви покрети увреже на њему, за нас je наЈвећи радни

опус био наш тунел уског ждрела а грабове шуме иза логора наЈ-

чистиЈи дестилат свежине... А кад смо кренули из своје „кућице"

доживели смо више од надања и видели више од СрбиЈе. Као ду-

гачка конопљана влас, опуштена са сребрног клубета хлада, про-

пињао се пут кроз власинске пределе. Са два камиона, добрим во-

зачима и пеном смеха, Јурили смо напетог вида и дечачке страсти

да свему нађемо таЈне и благости. Одрасли на питомим моравским

обалама, суочени са панонским базеном, загледани у дунавску тре-

звеност, хитали смо Језеру прастарог растиња и нових кротитеља...

Између брда, превучених Јутарњим елипсама зракова, као беле

махуне израсле су бараке. На масивним рогљевима стена, што су

из зеленог сазвучЈа избили своЈом родопском упорношђу, везане

су пароле. „Живели Титови студенти" пише расутим кречом. Овде

се Још Једном огледа лице народне младости, оне коЈа Је на своЈим

грудима носила историЈу, Јер њу ствараЈу колевке народа а не зе-

лени столови... Пут се пробија кроз проходну клисурицу и нагло

се пропиње код насеља ПромаЈе иза чиЈих се дашчара расипа пла-

вет Језера у облику Јеленског рога. Обесне тројке из руских ска-

ски, чамци из финских магли, сенке и шетње краЈ Сене таЈ свет

из књига столећа имао би снаге поређења са овим даљинама, али

би са достоЈношћу позлаћене прошлости скинули капу унуцима и

Јунацима ових ћредела... До водо Јаже стижемо кроз лаке сенке

брезових шумица. Вода одувек привлачи младост. Власина нас је

позвала без погаче и трпезе. А ми смо ЈоЈ пали на недра као ма-

троз после туђине. Велом радом обрасла брана биће чувар водених

снага. Као големи трапез под травом она Је зашла у утробу пла-

нина, Језеро се протеже неких 12 км. у дужину, али се ипак са-

пиње под зеленим мачевима брда... Да Је остала мутна као чер-

гашка суза Власина 6и била Вандеја наше изградње. Овако она је

постала водоноша високих пећи маште и јаве. Постала Је врлетна

и тежачка песма међу песмама у дурашном народу међу народима.

Тако Још Једмом топла Јулска земља постаје топлија а бригада

спремнија и ведриЈа...

u. м.
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Не заборавите нас и пишите нам

НЕКОЛИКО УТИСАКА СА ДВАДЕСЕТОДНЕВНООГ БОРАВКА У ШВАЈЦАРСКОЈ

Природне летготе ТПвајцарске ви-

Оу непозмате свету. Bth децешијама

ГЈ’ристи и друти пссетиоци свих зе-

маља света обилно повсћазају број

спановкиlка ове мале земље у цеи-

гру Европе. У чему је драж швај-

царсжог амбиЈвнта'? Један швајца-

рац је на ово шттаље дзо лакон-

ски, али у суштини тачан одктор.

»Газнолтгкост то је оно што да.lе

посебам шарм швајцарском а.мби-

ienTy“. А можда је још танншје

ptriii да ј е то јединсгвс у ра-

зноликости. И заиста сваки шваЈ.

царски кактон, поред опецифично-

сти изгледа било у погледу приро-

де, било у погледу архитектуре,

поседује нешто ззlЈедничко, што га

еезуЈе са осталима.

Шта се Једном странцу коЈи први

пут долази у ову земљу намеће као

први утисак. То су Језера уокви-

рена шумсх\ ггим брдима, високЈи

глечерски врхози са својим жича-

fiiiM железнидама, тзв. „телеферик",

елсктрифициране железнице коЈе

се пробиЈају кроз безброЈ зуивла,

укусно уређенш градови и села, со-

лидии друмови који изводе ТУри-

сте до наЈвиошгх глечерских врхо.

ва, баште са воћем и лагвзде бо-

гате пашом. Једном речи, ШваЈЦвр-

ска у целини претстааља један пре-

краа:« пвјзаж, достоЈаи кичице afi-

ликих мајстсрв, Због тога Је пот-

ггуно схватлшво зашто Је ШваЈцар-

ска у свако доба године бројно по-

сећена стрз'нцима.

начела квежерске организације, i

тоја je инициЈатор озвквих семина- (

pe већ пет година уНазвд. ј

Сви проблеаш који оу дискутова- i

ни на семинару могли би се свр-

ствти под једа« општи: темел«и ме-

ђусобиог разумев«м»а, добре воље и

MHipa међу нгродима. Теме које су

улазиле под oeaj опппи проблем

биле су такође веома отшхтег ка-

рактера, као на прммер „Физиоло-

шки, психолошки и антрополошки

услоии мира", „Одго«вор«ост osrepe-

мемог васпитан»а“, „УЈедињене на-

циЈе и светоки парламвнгг” итд.

Као што се види свака од ових те.

ма могла би да се рашчлаlни на Не-

колико улотх и тиме би се допри-

нело већој шгодотворности и бољоЈ

гсонЈкретизпшгј и дмокусиЈе. МеђУ-

гим, изгледа да Je то код њих ма-

ње вмше устаљен стил диак!уloИ|Јв,

опил који пати од презвлтгке шири-

не, али не и од превелиие дубине.

Но то никако не знани да су ди.

окуоије биле на слаlбом нивоу. На-

протлв, било Је људи koJti су веома

зрело и веома зеталамки расп;ра'вља-

ли о поједтгетим проблемима дру-

штва, природниlх иаука, филозофи-

је и других области, где се покази-

вала висока култура и одлтгчно по-

зетввање проблематике, без обзира

на то што се осећао недостатак со.

лидне опште филозофске орпјента-

цијо. Саме диloкуси|Је ©иле су .ввома

жзиве, масовне и доста демократоке.

Не оматрам да су оиле до краја

демократске, збот тога што се осе-

тило да известан број учесника се-

MnJ'tipa друКч>гЈе изражава своЈе

мишљсле ета званичним дискусиЈа-

ма, а друкчиЈв У слободном разго-

вору. На приЈмер: претстlагашlк Јад-

ке зависете земље присигчно је

отворено гогеорио о теховама свога

народа за надионалнО оолобођење,

вли Је и поред тога нама у приват-

ном разговору рекао да би о томе

и не само о томе, могао много ви-

ше да говори, али на овде. Он и-

наче студи(ра у ФрапдускоЈ о тро-

шку оаоје земље, што никзко не

зкачц да не би могле услсдити

изаооне pempecajnmle према њему.

Други изразит пример нсдовољие

демократипности повезан Је са јед-

ном диокусиЈом коЈа Је требало да

paidMorpM улогу религиЈ е и њеетик

итпстнтуци|Јlа кроз исгориЈу до данас,

затнм однос ресшгије и прпродних

науха, оа чмме Је поаеза« и стари

филозофоки проблем однрса мате-

риЈ« и духа. То поподне када смо

ми на|Ј'-иили диlоку|СиЈу приеуство-

вао Је дебатм и овештеник ио Кло-

стероа. Обзиром да се већ знало

да омо ми приттромилм диокусиЈу у

вези са религи Јом и да Је иененада

наишао оввштемшс, шистала Је у се-

минару веома напета и деликатна

оитуациЈа. С Једне страНе требало

Је одржати атмосферу mierera пре-

иа госту оввштенику и његовим

еероким убеђењима, а с ДРСУТе стра-

не диокусиЈа Ј« захтевала да буд*

вођена на принцитшцЈелној и нзуч-

ној основи. таосву диокусиЈу при.

премили смо баш ми, У Једном тре-

нутку рутооводогво семинара било

Је оклоно да ми не узимамо реч у

међутим на нвшу интер-

венциЈју и иитервенцију неких у-

чесшика, ми смо ипак дикжутовlали,

али не тако тлатко. Наљућени све-

штеник фуриозно нас је ометао са

чеогим упадицама trHe, то није кСти-

ка“. Природно Је Aa сМо ми у знак

прогеста прекинули оа излаташем

(додуше били смо дошли скоро до

кра()а) ма да оу скоро ови инјсисти-

рали да завршимо, У току ди-

окусије нико ce нИје отворвно из-

ј|?с(нио за атеизам Југословека, али

Је иаше излагање потстакло мнот*

учвсиике да дигакутуЈу махар и У

уви()««аЈ атеистичкој форми, umo

Је исто таасо доводило у веома не-

втодан положај присутног свеште-

нмка. пооле дискусиЈе већина нам

)е прилазила и изражавала задо-

вољство поводом нашвг цзлагања,

а кекм су нам и дискретмо скрета-

ли паокњу да се потпуно слажу са

нама. Међутим, чињеница је, да

они ниоу смели отворено да из.

лажу овоЈа охватања у дебати.

НаЈдиокутоваии|Зе теме иа семи-

нару билв оу овв: „КоегзистенциЈа

Истока и Запвдт", „разлика изме-

ђу Јутославмј« и ССОР-а и

,
„поло.

жа) ЈутославиЈе између Истока и

Заетада", „О демократиЈи у Заиад-

ним земл»ама СССР-у и Југоола-

вији**. Колико се извеони гтроблеми

оааремемих међукародних односа

погрешно тумаче и схватагЈу, до-

вољно Је навести свмо нека питања

коЈа су ce постављата у вези са

положаЈ ем Јутославпј е. На пример

може ли Југославија остати неза-

висна земл>а између два

На чиЈој би страни ратовзла Југо.

олавиЈа у случају рата? И о«да Јед-

но провокаторско питаше шт4

, би ви радиЈе изабрали, америчкг

илм совјетски империјализам? Kojf

)е по вашем мишљењу мање зло'

НиЈ« било тешко прозрети откудг

! долазе овакна гштања. Било Је очи-

гледгво да су она плод информбиро-

( аске пропатанде.

I Једна Италијанка ш Напуља &

■ физионошгјом тшгичне учитељнц*

i неког Језуитоког колеџа (e то и Ј«-

гге како ми је рекла), била је од

жих запажеиа својим сгалним за-

пггкдгвагБИма и са своЈим, за ону

гредагиу, „напредн»см охввтаљима".

ИталиЈа је била заступл»вва с«

ош Једним претстааником ачзи-

згентом друштввких наука нз Рима.

ГаЈ млади човек тешко Је очттере-

ген баластом фашистичже идеоло-

-иЈе. Учествовво Је у овоје време у

piatry против Грчке и два пута био

[>ап>а*ван. Јако се уопротиаио кад

;aiM почео да му говорим о фаши-

шу д’АнlунциЗа и идеализму Кро-

чеа. Иначе Је в*аггрени поборник

против америчке експанзије у Ев-

рогви, посебно у Италији. Није било

гешко уочити на којој Је осноии

ова нетрпељЈ-гаост према Америци.

Млади £l3ИlСтент из Рима жели Ев-

ропу бео америчке, алм по могућ.

ству са ита,аијакоком домиlваlЦИ(јом.

Он жели Итали!)|у у старом фа-

ШИIСГИЧКOIМ оЈаЈу из доба Му-

солинмЈ|», Ђвнтилев и д’лиуици-

Ја, па ипак се он усудио да

изЈаши како у комунизм-у ке-

ма личне слободе и да нам по.

стави провокатороко ггитан»е: Ко-

лико има партијв у ЈугославиЈи и

може ли се изразити иеслаган.е са

Владрм? Одговорио сам му прилич-

по гнсано да код иас нема слободе

ea испонеда.ње фашистичке идеоло-

гиЈе као у санременој италији у

коЈој се потпируЈу старе асгаираци.

Је за освl2(јадве овета, али за-

то постоји овестрани развоЈ и

озестрана слобода личиости, пот-

пуиа слобода принципиЈ елне и

стааралачке криггике по овим

питан.иlма, баш оно што нема

у Италији и поред постоЈања вели-

ког броЈа партиЈа.

Друга група учесника могла би се

окарактерисати као група са схва-

гањима западно-европеке демокрв-

гије у коЈоЈ је било људи са Јаким

примесама проамеричког духа, ре-

лигиоане затуцвlНОсти, док оу ce

неки од њих трудили ча:к да са rro-

аиавањем гоноре о мвркеизму, Ј«д.

ном речЈу они оу ботли веома толе-

рантни и коректни (сем неких изу-

зетака) нарочито у односу на Југо-

Словене, што су и испољили своЈим

жиеим интересовазБем за проблеме

нове ЈугославиЈе.

Tpeha група имала Је HlaijJiaoHHje

изражецу физиономиЈу. Њу су у-

главном сачин.авал!и претста®ииц|и

азиоких и афричтшх земаља. Са

нлпма смо успоставили врло при-

сан одкос и доживели иЈајприЈатни-

le тренутке на семинару. Пријатељ,

ство са њима било Је поента нашии

уопеха, а н.ега ниЈе било тешко

постиЈж. Постојала Је нвка не»ид-

љива веза која нас Је чврсго стга-

јала, цросто речено оми оу у
Мама

гледалм иего што и ми у нлима:

борце »а олободу мвлих и ДУго

глачеких земаља, за хуманије пер-

спеклмве човежа, за трајно npMija-

гељство међу људима. Није вшгО

гешко уочтгти да ‘су се Јутословеии

обимно налазили у друпггву ази-

сккх и афричмих пријатеља. Се-

ћам се једне вечери, шетали омо

ваједно да једмим Индонежанцном

хасамом и Индусом у тежњи да

С£ мало освежимо од напора днев.

иих дискуоија. почели смо и да

певамо. Нарзино сваки је иступао

са својим нациоиалним песмама.

Друтартгца из Бан»а Луке, која је

са нама била на семинару запеввла

Је тада „Коњух плампнloм“. Било Ј«

заисто дивног оклада између речи

и мелодиј е ове пеоме и брдовиггог

предела са хуком једиот планмнеког

гсотока ка коме смо ое тренутмо

налазили. Хасан је стао задивљен

, и остао је тако дуго без речи. О«

ј е нем!о уживао, иако шије з«ао

речи ове херојоке песме. Сутрадан,

’ обратио ми се- са патосом: Ja много

( волим слободу, мното волигм ове

k што опева слободу. Ах, олобода,

слобода, завршио Је, увек насме|ја-

. ни млЈздиђ из ИндоНезиЈе, коме

слобода хао »екакво божанство и-

f сгнуњава читаво младо биће. НиЈе

прошло дуто времена и Хаоаи Је

меучио да пева „Коњух ггланмном".

{ И пешао Је са осеђањем јер му Je

била бллгока и израз његове душе,

{ иако са другог контииснта.

/I Вилаггс кашег бороика углавном

1 Је позитиван. Југословени су успели

’

да масошго заиНтвресују учесадике

семинара за гироблвме ЈугославиЈ е.

е

Вило Је ту и неприЈателлиих и

l провокатороких иопада, али Је чи-

и њвшгца да омо ми остварили једно

лепо приј и успели да о-

e

бв(Вlвстимо мноте учесНике семмнара

о статву у нашој земљи.

i- Плод Једног таквог приј ателиггва

r- опледао се у овечаном испраћају

Југословсна и Још двојице другова.

Иако Је падала Јакз гсиша, више

од половине учесмика изашло Je

10
на станицу да нас испрати, Са ула-

сгсом воза у ствницу настало Је дир

ie
љодао опр|аlШТање са топлим позиви-

Mia ~незаборавите нас и ттишите

f нам”. Ушли смо у воз. Наши гвра-
ри

тиоци оу иаомеЈакнх лица махали

ру|»ама. У тренутку к)ад је воз кре-

нуо, Хаоан Је запевао неку чежњи-

ву националШу песму коју су сви

остали прихиатили. Вшга је то си-
зх

рурно леома о слободи.

Мнлеико МАРКОВИЋ

Животни реализам Швајцараца

и перспективе њинхове неутралности
Изгледа кео да су природни у-

слови погодовали Швајцарцима.

Стратешки положа.ј љихове змље

у ерцу Европе, једа« је од bi3okh;hx

фзктора њихоее дугогодишње не-

утралlНОсти, Други фактор т©сно по-

»езаи са првтгм јесте политичке.при-

роде, и условљвн је међународним

оолитицким разлозима? Свакако да

ру Швајцарци, лтгшени перипсгија

ратова, имали доста времеиа (оии

већ окоро 200 година не ратују) да

се посвете унутрашљем уређељу

вемље и подиоаљу животког спан-

ца|рда. Они су постали огесни те

чиљемице и овесно користе те мо-

Гућности, уоловљене стратешким и

полишинким разлозима крји пого-

цују њиховој земљи. Ако се мало

цубље уђв у свакодневни живот

њеиих становнlика, то се да одмаж

уочити. Један ми је Швеђанин,

гакође учеоИик семинара рекао

да има утисак да у Шваацарској

цаминнра дух тргоеине и вкохтоми-

ке, да их је то толико апсорбовало

ца су с друге стране остали без бо-

гатства маште и истанчаних осе-

ћаи>а. Сувише су комсрцијалисти,

цодао је, да би били добри песнн-

ци, сликари и томе слично, Мој

пријатељ Швеђанин којн се додуше

оувише креће у регионима литера-

гуре рекао ми је једну истину о

»кивотПој атмосфари шваЈцарских

становника. Управо он је рекао

оно што је исгаккути Швајцарац

Рене Бонар, упозмајући учесиике

семинара са Швајцзреком у про-

шлости и садашњости, окарвктери-

сао - животним реализмом и пози-

гиаИзмОм швајцарских људи. Ре.не

BOBiap je нарочито подвукао да

Шзајцарска оваква, каква је данас,

није плод делатности KaiKteor духа

или иДвје, већ резултат и израо ре-

алистичког начина живота. Воља за

независношћу и слободом, омисао

»а стварал°нки и реалистички на-

чин живота. чија је филозофија

Изражена у познатој макеими

„primum vivere, delnde phllosopha-

ri“ (наЈпре живети, a ондз филозо-

фирати) карактерише дух и менТа-

оитет ШваЈцараца.

НаравНо да је ове то прожето

цухем неутралности и немешања у

међународне спорове. Неутралност

то је њихоно животно питање;

Ce њешгм рубитком црекинуо би се

цеденмјама мирнодопски рвзвитзк

који Је од неоцењиве користи за

Шваоцарску. Међутим, Не ретко, по-

ставља се питање перспектива ове

неутралкости, која Је тако благо-

гворно деловала на ггривредни ра-

взитак землл. Или још крецизније

речено, постанља се питање, да ли

Ке Швајцарска у евентуалном бу-

цућем рату, моћи да одржи своју

неутралност? ово питање rorje без

оонове, ма да Је то сгвар будз’ћно-

сти и ма да Је врло незз'хвално вр-

шити било Kiancaa прорицања. Међу-

тим, Рене Бошар Је истакао да по-

стоје реалне основе за посгављаЈве

Ј едног таквог пиггања. Каиме, он

је подвукао чињеницу, да у поли-

гичком Јавном мњењу ШваЈцароке,

поотрји извесно струјање у правцУ

Запада, да се у Једном делу штам-

пе истичу оимпатегЈе према ЗтЈпадУ

а нетрпељивост према Истоку. ТО

eeh киЈе строса и доеледва не.

утралвост. То je у клнци потечгци-

Јална опасност за будућност шааЈ-

царске неутралности, коЈа разуме

се, не завогси само од унутрашњих

фактсра, ал,и су они несу.мњлво

важкн и могу одиграги значаЈну у-

логу у будућнссти било у пози-

тиБном било у негативном смислу.

СА ИЗЛЕТА У СЕНТ МОРИЦ

Карактер и циљеви организације

Квекера
The Society of friends (Quakers)

k_ како носи назив ова организаци-

Ja, ггрокламуј е за свој оонознн

циљ: оствареље трајног лигра у 4ti-

гавом свету помоКу пријатељских

веза и узаolамног разумеван>а, от-

кљанлЈуКи национаЈгне, раснв и

Еултурне баријвре. У том свом па-

цифизму који Је зачињен негатм

веохгуишћанством XX века оНи иду

дотле да на семимар пупггају све и

свакога па чак и претставвика

Франконе Шланије. Ми смо тражи-

гш да нам обЈасме због чепа Су то

доткустили. Међутмм, дсбили свго

веома магловит и Неодређен одго-

вор. Пре-ма љиховим речегма, ми

овде не долазимо као претставшгци

цржава, већ искључиво кео прија-

гељи Јвдни другима, који траже за-

једиинка решеша за остварење

грајног мира и рзоумеваља међу

сеим народима. Не би ое дозвОли-

по, како с«и кажу присуство не-

ком озлоглашеном непријатељу чо-

вечанства, док сви-ма осталимз па

и Шпанцима, за које они изража-

вају уверење да нису фашиоти. тре-

бс помоћи и треба их укључити У

.Друштзо пријатеља" и активизира-

ги их у борби за мир. Јасно је да

се ми са таквим схватањем иисмо

могли слзжитм. ИсТо гако оу веома

„широкогруди" и у погледу релити-

је, јер према
шиховим принцитгима

без обзегра на веРску прииадност

(изуззпмајуђи атеисте) свако може

да постане члан ове орг-иизацггЈе.

Међггим ортодоксни квекери нпсу

ни протестанти мг католици ии

муслимзни итд., oh»i не припадагЈу

ки ЈедкоЈ од постојећих званичних

религиза, али зато немаЈу ни неку

свобу посебну, нити пак имаЈу

црта* или каквих других чисто

верских институциЈа, То би треба-

ло да буде непгго ново у однооу иа

постојеће религије (на пр. по шихо-

вом схтетању ниЈе обавезно веро-

вати у бога, али сваки човек има

у себм нешто што му служи за

идеал и у шта он треба да верује).

Међутим. ose Је то неЈасно и недо-

гољно одређено. Ако би се хтела о-

кврактерисати суштина и праве по.

буде оое организације, на основу

ових факата то Је тешко учинити.

Па и поред оокудности фахата, мо-

гло би се рећи да се ту I>ади о по-

крету одређених друштвених сло-

Јена Америке и Екглесхе, који на

платфсрми пагџгфизма и национал-

не, расне и културне толеранциЈе,

О семинарима

и њнжовим учесницвма

желе да пропатраЈу дух англо-

америнке демокрвтије_ Овако »е-

-што мотло се закључити из карак.

гера већег броја предаваља и ди-

'сгсусиЈа, затим из чинувнице да Је

идеЈа за оониlнв№ем ове оргаииза-

ције погекла иотовремено и у Ен-

глеској и у Америци, да ое наро-

чито развила у Америци и да ]е

фиlН!2лlоираЈу обинно богати слојеви

друштва (иа пр. у ЕнглвокоЈ посто.

Ји позната породица, сопственик

ноке фабрике- чоколаде, гсоја акти в-

но учествује у раду квеквркже ор.

ганизације). Па ипак се Једно мо-

же са оигуриошћу тврдити: посета

Јутослоаенв оним семинарима у бу-

дућиости корисна је и потревна,

ретко Је то зздоволхггво просести

извесно време у заједничком жи.

воту и раду са студентима разнмх

националности. Нарочгуо Је звдо-

вољство наићи у туђоЈ земљи код

странаца на симпатије и разумева-

ље према новој ЈугослваиЈи, али

Је тек посебна радост и чаот бра-

нити боЈе овоје земље, борити се за

истику у своЈој земљи и помагати

необзтештеним и добромамерним

људима да схвате суштику пробдв-

ма и положај у коме се налази но-

ва Југославија. у таквој атмосфе.

ри прЛели су ЈутослОвени дзаде-

сет дана на сезшнару у Швајцар-

ској, у лепом туристијчжом месту

Клостерсу у КантоЧу Гризсхн. То

је био окуп од деветнвест нација,

са свих контииеката света. Од вф-

ринког тоголанда са својим обоје-

ннм прегствником, ггреко азиских

земиива Јапанд, пакистана, Ин-

доиезиЈе, ИндиЈе, Виетваала, затим

Амерегке и EBipon« коЈа Је вшиа

заступљена са највише земаља: Ен.

глеском, Југосл&виЈом, Фрамцуском,

Италијом, Кемачком, Скандинав-

стигм итд. дошлр се заиста

цо Једног широког интерlнатп«>нал-

нот скупа чији се знзчај н!иЈе смео

потценлгвати (бар са наше стране)

без обзира на религиозиа, апстрак-

тно хумаки спгчка и пацифистинка

Кроз
УНИВЕРЗИТЕТЕ
у свету

СТУДИЈЕ ПРИРОДНИХ
НАУКА ТРАЈАЋЕ У

ОСЛУ ШЕСТ ГОДИНА

На универоитету у ослу притхре-

ms се иамена студиЈа природмих

наука. СтудиЈе he траЈати в годиКа

и биће подељвие у први ггвриод од

4 годгине и други од 2. На првоЈ го-

дими првог периода предвтфенв сУ

елементарне студиЈе; студенгги he

моћц да бирају 4 од 6 основиих

курсева из матемаггике, физикв, хе-

миЈе, геолопиЈв, биологсиЈв и гео-

графнје. У следвће д»е године они

he пратити гсурсеве из различитих

посвбиик предмета, али интензивна

опвциј ализациЈ а Je тек у четвртоЈ

години. Задње 2 годинв сгудиј|а',

друши главии период, биће посвв-

ћ"че обучавашу у каучном раду.

РУСИФИКАЦИЈА У

ЕСТОНИЈИ

У Естониј и Је одређено лето 1952

за хгроолажу 150-годишњиц© тарту

ушшерзитета (у Дорпату). Омештен

у цвнтру ВсгониЈе, Тарту унивср-

зипгет основаи је пре 320 година.

Фшлсифигсовање старости овог уми-

верзитета Је део спровођен>а руси-

фикациоМог програма. Померање

годашш>и/це уиапред има sa цил> дв

цокаже да оу уЧиверзитет основзли

Руси.

Тарггу уииверзастет осиовао Је 1632

године шведсжи краљ Густав

Адолф, а 1932 године прослављада

ce његова ЗООчгодиишлта. Међутим,

оада се поричв допринос скшди-

иааоких и баиптинких народа »а р«а-

звиЈаљв овог универвитета, За го-

дину осШивања руоки бирократи

прогласили су 1802, а то ј« година

кад Je руоки цар Алекоандар I до-

9ВОЛИО универоитету у Дорпату да

насташм овоЈу далатност, коЈа Je

била отали за време ратмих година.

ПРОЈЕКАТ СТУДЕНТ-
СКОГ ГРАДА У МЕК-

СИКУ

Ноеи „град" Мексикакског нацио-

нллног универзитета подижв се У

предграђу Мекоико СитиЈа и бића

подеше« за 26.000 студеиата. Домо-

ии, мова поЈава у мексиканоком уч

иивероитетском животу, Оиће о&граа

ђени за различите наиЈисналне гру-

пе страиих студената. УниверзитеТ

ски тград ће обухватити и шири

спортски центар оа великим стади-

оном. Цена проЈекта Је око 20 ми-

лиоНа долара.

Зграда у којој је одрхан семинар.

Место Клостерс
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И СЛОБОДАНА ГАВРИЛОВИЋА

При улазу на изложбу сли-

ка Слободана Гаприловића по-

сетилац застаје пред исписа-

ним речима: „Да би се разуме-

ла сликарева дела, потребно

је назрети уметника и са оз-

биљном искреношћу објаснити

његове намере.“ Не звуче ли

ове речи по мало као опомена

гледаоцу? Али када при из-

ласку са изложбе опет поглед

скрене на ове упадљиве црцо

по белом исписане речи и нај-

мања сумња he проћи.

Заиста, потребно је назрети

уметника сликара и озбиљ-

но и искрено схватити његове

иамере. Изложба Слободана

Гавриловића то омогућава и

пружа.

Оно што најзише импресио-

нира гледаоца и ствара трајан

и упечатљив утисак, јесте све-

тао и ведар колорит, не забо-

рављајући и иа вредност црте-

жа као значајне компоненте у

ликовном изразу. Чини се као

да боје у свом широком регистру

вибрирају у атмосфери пуној

духа и веселости, свежине и

младалачког заноса музицира-

јући од најнижих до највиших

тонова и дочаравајући преко

тога симфонију боје и осећа-

ња. Васпитан у београдској у-

метничкој школи уочи рата,

радознао и кепосредан, Слобо-

дан Гавриловић у широком за-

маху своје палете обухвата,

успевајући у томе у доброј ме-

ри, разноврсност живота и до-

живљаја, дајући место у свом

ликовном стварању пејзажу и

фигуралној композицији, мртвој

природи и портрету. Ма да се

у његовом раду често осећа у-

тицај Матиса и Бонара, Гаври-

ловићу то служи као потстицај

на путу да пронађе себе и из-

гради свој лични израз.

Гавриловић захвата живот,

тумачећи га у свом његовом

хуманом и универзалном ка-

рактеру, транспонујући лични

доживљај ненаметљиво, уносе-

ћи пуно жара у стварање и те-

жећи при томе ка проналаже-

њу, у чему доста успева, што

погодније форме, за тумачење

свог израза.

У ово нас уверавају изложе-

ни радови Слободака Гаврило-
вића.

Сцене из сеоског живота:

„Вршидба", „Жетварке“, „Ју-

тро у Шумадији" говоре о сли-

каревој тежњи да и у компо-

зицији огледа и изразк себе,

акцентирајући своју изразито

колористичку природу.

Неколико изложених енте-

ријера, међу којима: „Девојка

и птица“, „У зеленој фотељи“,

„У плавој светлости“ одли-

кују се, могло би се рећи, пла-

стичном обрадом фигура исти-

њену форму. Овде тре-

ба додати и низ женских фи-

гура, актова у ентеријеру, зна-

лачки и искрено постављени

како у односу на амбијент, та-

ко и у односу на истицање

форме потцртавања поједи-

иих деликатно обрађених де-

таља. Такве су слике; „Јутро“,

„У купатилу", „Ноктурно“,

„Акт у еитеријеру“, „Одмор мо-

дела“ и друге.

Пејзажи, (Караорман плани-

ка“, „Са Охридског Језера“) у-

главном колористички обрађе-

ни, говоре о сликаревом инте-

ресу и за ову врсту ликовне

тематике.

Портрети „Жена у црвеном",

„Девојка у зеленом“, „Жена у

црном“ имају осим наглашене

колористичке индивидуалности

и извесну психолошку обраду

чиме употпушавају импресију

којом делују да посматрача.

Мртве природе „Зелени сто“,

„Сиви сто“, „Црвени сто“,

„Мртва природа у црком и зе-

леном су гледане одозго, ре-

кло би се из птичијег угла, као

што то чини већина младих сли

кара, и истичу се интензивним

контрастима јаких боја у је-

динственој колористичкој по-

вршини.

Слободан Гавриловић има не-

сумњивог сликарског осећања,

знања, љубави и интереса да

у свом будућем раду да још ве-

ће резултате, изградивши још

снажнији израз у свом непо-

средном сликарском стварала-

штву.

Милутин МИЛОВИЋ

слободан ГА-

ВРИЛОВИЋ;

Жетварке

ИЗЛОЖБЕ СЛИКА
МИЛОША БАЈИЋА...

Ликовно стваралаштво Мило-

ша Бајића упознали смо углав-

ном после рата на редовним из-

ложбама УЛУС-а и, касније,

групе самосталних. Почетак Ба-

јићевог уметничког образова-

ша датира још од 1935 године

које је морао да напусти за

време рата, боравећи у зло-

гласним логорима. После рата

наставља студије које заврша-

ва 1949 године, да затим про-

дужи свој рад на Академији

ликовних уметности, прво као

асистент а затим као доцент

где и сада ради.

Добар део студија посвећује

проучавању академског реализ-

ма и схватању ренесанских тен-

денција.

Задњих година тежи ка про-

налажешу савременог израза

који би одговарао животу код

нас нашој стварности и

транспоновању истине узете из

живота градећи на њој кон-

цепцију слике. Проучавајући

савремени ликовни језик и ње-

гове појаве Милош Бајић за-

узима став активног траже-

ња, тежећи да тај језик и те

појаве у његовом ликовном из-

разу потенцирају идеју мере

пре него експлозију духа. Да

оне буду пре потстицај у ства-

рању него шаблсн и узор који
би био прихваћен и на који би

се угледао без уношеша кри-

тичхих елемената, а тиме и

одузео право себи као прк-

падник наше генерације сли-

кара да буде стваралачка.

И на овој изложби долази до

израза тежња послератне гене-

рације наших сликара, којој и

Милош Бајић припада, тежња

да се изађе пред шири аудито-

ријум, пред гледаоце, са својим

ставом. Реч је о потреби за тра-

жењем и еманцкпацијом изра-

за младих сликара у настоја-

њу да нађу меру у ликовном

стваралаштву које би било исти

нити одраз нашег живота и на-

ше стварности испуњене ра-

дом стваралачким духом.

Стога у радовима Милоша

Бајића видимо општу тежњу

да преко боје и форме, потцр-

тавајући њихов значај, изЈ-ази

и пренесе непосредан дожив-

љај узет из живота уносећи

лак и ведар дух као и разно-

врсност интереса за сваку ње-

гову манифестацију. Свестрано

интересовање и универзалност

у тематици нужна је у ликов-

ном стварању нашег времена

у то нас уверавају изложе-

ни радови Милоша Бајића. Не-

дајући предност једног дожи-

вљаја над другим, једног мо-

мента над другим, Бајићеве

слике нам говоре о примарној

сликаревој инвенцији манифе-

стованој кроз непосредност до-

живљеног, уносећи елементе

стварања, не само за себе и

ради себе, већ у оквиру дру-

штва дајући кроз тражење ње-

гову разноврсност и уз то не-

сумњиво показујући велики

интерес за збивања у том ок-

виру. Бајићеве слике нам го-

воре и о сликаревој жељи да

процес стварања приближи ка

потсвести, да објасни и пру-

жи пуно сазнање вредности

транспонованог личног до-

живљаја. При овоме указује

гледаоцу пре на естетске Heto

ли на педагошке моменте, иза-

зивајући у њему разумевање

посматраног дела и блискост са

истим.

Међу изложеним сликама тре

ба споменути: „Сећање на Мат-

хаузен“ и „Отмица“ које се и-

стичу својом тематиком и драм-

ским обележјем.

„Водоноша“, „Глава девојке",

„Девојка" изразити су примери

Бајићевог ликовног стварања

под утицајем проучавања ан-

тичког сликарства, попримају-

ћи његове карактеристичне од-

лике,

Својом обрадом импресиони-

рају слике „Јутро у Немили"

и „Под утиском из позоришта“

које речито говоре о непосред-

ном изразу уметниковог до-

живљаја, ненаметљиво, дис-

кретно и искрено.

Слике „Два акта“, „Девојка

пред игру“, „У Ентеријеру“, ра-

ђене темпером (добија се ути-

сак да у овој техници Бајић

најлакше долази до свог из-

раза) дају низ индивидуално

обрађених актова и сведоче и

овде о Бајићевој тежњи за ра-

зноврсношћу у тематици и

гражењу погодне форме у ма-

нифестацији сликареве инвен-

ције. Ове се слике одликују и

широком скалом боја, које ви-

брирају својим тоновима уно-
сећи елементе животне ведри-

ке и тумачећи до максимума

уметникова осећања.

Два уљана рада „Мотив са

иристаништа“ и „Трабакула"
импресионирају како тематском

гако и колористичком обрадом

где преовлађују сиве боје, које

ипак делују ведро, а посебно

однос светла и сенке побеђује

интерес посматрача указујући

на широке сликареве могућно-

сти. Овде треба додати и сли-

ку „Жена у ентеријеру“ рађе-

ну чистим плохама боја у кон-

трастима светло црвене и пла-

ве, те свеже делују начином

обраде.

Својом психолошком обрадом

готово у сваком потезу исти-

чу се „Мајка и дете“, „Глава

иладића" и нарочито „Два цр-

тежа“ (рађена бајцом).

Искрен, често ведар и сна-

жан, изразито осећајан и ин-

дивидуалан Милош Бајић нам

је показао низ радова који но-

се посебно обележје тражења

личног савременог израза да-

јући на тај начин свој удео у

ликовном изпазу код нас

уопште.

Милош БАЈИЋ: Јутро

у Немили

- ПРИЧА „НАРОДНОГ СТУДЕНТА"

ВРА НА

Новак забаци раменима. Капут је био сувише

=

широк. Рекао би да та је неко, онако мршавог и

јЦ малог, вукао к земл.и за рамешаче које су скоро

Ц до сред мишица достизале. II нове сукнене панта-

Ц лоне биле су дугачке, тако да их Је морао сваки

=5 час придизати. Схвати да је погријешио. Бол>е

= би било да је одијело позајмио од неког другог

§~ сусједа ане од Обрада. Обрад Је био скоро два

= пута виши од шега. Тако је то када се не про-

Ц шисли.

Новак стави руке у цепове, прислони се уз

= чатму свог нахереног кућерка који Је, са свих

= страна опкољен шумом, изгледао као нека играч-

= jra. Он погледа на шиве и сјети се како Је приЈе

= дваестак година дошао са оне стране Таре и ту

јЦ се населио. Његово данашше имаше, изузев мале

Ц ледине, гдје Је одмах саградио колибу, било Је под

Ш шумом. Али, жилаве руке и године савладале

Ш су шуму.

Кад Је извадио последши паш из оне шиве до

Ш шуме умро му Je старији син. Тачно 18 година

Ц прошло Је од тада. Јоксим је тек био закорачио

=
у петнаесту годину. Новак ниЈе знао од чега му

= Је син умро, Син Је занемогао, боловао неколико

|Ц недјеља и отишао на онаЈ свијет.

А када Је изгубио прво сина неки Је рођак ре-

Ц као да Је Јанко умро од срчане болести. Новак

= Је повЈеровао Јер Јанко ниЈе много боловао. Преко

= дана Је косио, увече Је легао здрав, а уЈутру осва-

II нуо мртав.

Онда су сусЈеди рекли: „Е сад Је ред на И-

Ш ванку".

Он ниЈе вЈеровао у бапске приче, али се боЈао

Ш за своју јединицу. Ко зна, можда ите бабе имаЈу

= право. Можда заиста постоЈе вЈештице. У свиЈету

Ц свега има, ђаво га однио!

Новак заглади сиЈеди брк. Космате обрве до

g половине сакрише сЈетне црне очи.

А оне брезе што су све више ницале на лива-

Л| ди и шиви, требало Је посјећи и спалити, Чудно

]е то вражије шибље! Чим човек онемоНа, оно цр-

пећи снагу из земље, из сирових и јаких, добро

утврђених крља, стане да необичном брзином ра-

сте и осваја с муком искрчену ледину. Озиму раж

већ ]е требало си]ати, али чиме да се њива узоре?

Сус]ед в]ероватно неће дати волове, ]ер му ни

она] лањски дуг ]ош није вратио...

Била ]е недјеља. Јеца]и звона б]елопољске цр-

кве пловили су испод згужваних облака досезали

до. Новаковог уха и овлаш дотичући сланом опа-

љену траву, губили се у пожутелом шипраж]у...

Бањоселским путем, према гробљу, као недо-

тучена змија вукла се гомила свијета. Као да ми-

ли, испред поворке ]е одмицао и б]еласао се мрт-

вачки сандук.

Дебели реп црне зми]е увуче се у Ћапаново

гробље. Сандука нестаде. Посто]и у народу прича

ко]а каже да Је некада, за вриЈеме Турско, био

неки ли]епи чобанин Ћапан. Убили су га Турци

и ако ни]е низашта био крив. Од тада су се на том

узвишењу, гд]е ]е Ћапан погинуо, почели копати

православни сељаци околних села.

Новак уздахну и приђе амбару. Дубок и про-

мукао женски глас запомагао ]е:

„Људи моји добри, отворите ми врата! Оћу да

га уби]ем! Он је за све крив, пас Један! Богдане,

очи моје извађене... да видиш како ме би]у... Чу-

ва] се рођени... Неки људи стално приЈете да хо-

Миодраг БУЛАТОВИЋ
„

ће да те ухвате и објесе. Бјежи им... Њих има

много... читава војбка...

Између брваиа малог, шиндром покривеног ам-

бара пробијао се хистеричан аветињски смијех и

ледио Новаково срце.

Да ли Је заиста он крив што Је Пванка полу-

дЈела? Сви пр селу су говорили да осим њега ни-

ко ке сноси кривицу за то. Али, доктор Је овако

4
казао:

„Има и до тебе, Новаче кривице. Што си ЈоЈ

бранио да се уда? Али ти ниЈеси само крив. То

вам је у крви.“

Љекар Је то рекао Јер Је знао да Је Новаков

дјед био луд, да Је у гроб однио некакву гадну

»лештину, од коЈе му Је био почео да опада нос

О њему су кружиле чудне приче. Некада је био

добар домаћин. У тору Је имао по неколико "“сто-

тина оваца. А под старост се почео скитарати по

варошима и кафанама. Скоро сву имовину Је про-

пио. Новаков отац је наслиЈедио само краву и

пет оваца.

А људи који ниЈесу дЈедову болест доводили

у везу са Иванком говорили су да Је Новак крив,

Јер ниЈе дао да се Иванка уда за Богдана.

И баш су смиЈешни ти људи! Томовићи су били

Новакови крвници. Богданов отац, онај кљасти

Петар, убио Је Новаковог брата. Томовићи су ду-

говали крв. Требало Је само чекати згодан тре-

нутак и осветити се, а не никако склапати прија-

тељства. А баш да Је знао да ће све овако да ис-

падне, дао би је па макар се све окренуло наопако.

Али никада не би опростио Томовићима, јер крв

је крв. Она се мора одужити па макар кад...

Сељаци су говорили да се Богдан послије тога

пропио, напустио кућу и отишао у Бијело Поље.

Отуда је ријетко долазио. Отац би га довукао, али

Је он опет бЈежао у варош у кафану...

Па ипак и таЈ Богдан био Је крив. Зар он ниЈе

знао да се преко крви не прелази тако лако? Како

Је икада могао и помислити да he му Новак дати

Иванку? Па зашто се ниЈе на вријеме оканио?

Јесте, и те како Je крив! Да ниЈе било њега,

не би било ни петљавина са оним лудим Рашком.

Толико пута Новак Је затицао изваљена врата на

амбару. Једном Је Рашко одЈурио некуда са Иван-

ком. ДоцниЈе се причало како су их виђали чак

по селима Пљеваљског среза. Затим се у Новако-

воЈ кући родила наказа. Да ниЈе било н,ега, Бог-

дана, Новак би дао Иванку оним Булатовићима из

Јабучна, коЈи су Је неколико пута просили. И све

6и било у реду. Али, Богдан никако ниЈе хтио да

се окани. И шта сада има од свега тога? Па сада

нека пропада. Нека умре!

Дабоме, Богдан Је више крив него он, Новак,

јер због њега Је све овако испало.

А глас из амбара све се више дизао:

„Одвежите ми руке! Хоћу да се обЈесим! Овако

више не могу!
и

Лелекање мушких гласова наизмЈенично се смЈв

њивало са отегнутим тужањем жена. Ко ли Је то

умро? Кога ли то сахрањују.

Новак се накашља и престаде да мисли о смр-

ти. Мислио или немислио она he доћи и кад ти

се наЈвише живи зграбити те за гушу,

Он отвори врата и прекорачи праг. СтруЈа хлад

ног ваздуха коЈа за њим покуља у собу пуну ди-

ма, ошину весела лица гостију. Пламен свиЈеће,

коЈа Је мучно горЈела на столу, забодена у румен

ИСПУЊЕНЕ ЖЕЉЕ

и порушени идеали

После овако неодређеног и

помало апстрактног наслова,

принуђен сам да заузмем позу

конферансјеа и да пред још

неподигнутом завесом објавим

прави наслов ове трагикоме-

дије. Дакле: пријемни испит

на Академији за позоришну и

филмску уметност.

Повлачим се. Завеса. Први

чин, прва слика. Просторијз

Академије. За малим белим

сточићима седе кандидати. По-

лаже се писмени испит. Неки

пишу испод наслова „Елемен-

ти позоришне претставе“, а

неки испод наслова „Шта јето

. режија“. То су теме које су

кандидати добили да по избо-

ру на једну од тема напишу

задатак. С времена на време

зашушти хартија, зашкрипи

перо или се чује неко тихо мр-

мљање, па и оно после једног

„пст“ нестане. Сала је пуна

дима, скоро пред сваким кан-

дидатом је хартијица која за-

мењује пепељару. На њој по

неколико опушака, њихов број

се стално повећава, припаљу-

ју се нове цигарете, млади у-

метници (?) размишљају. Оза

недииамична и монотона слика

траје четири сата. Рећи ћете

да је то много. Они који ни за

то време нису завршили рад,

не деле ваше мишљење. Ова

слика се завршава предајом

задатака.

Почиње друга слика. У гру-

пицама кандидати напуштају

просторију и силазећи низ сте

пениште коментаришу шта су

писали. Разговори се настав-

љају на улици. С времена на

време допру до ушију пролаз-

ника поједине речи ових ко-

ментара; ... мизансцен

„краљ Лир“ ...
сценска па-

жња ... Мата Милошевић ...

емоционално памћење ... Гру-

пице се растурају, кандидати

се разилазе у уверењу да су

добро написали. Први чин је

завршен.

Други чин. УСко степепиште

Академије. На њему седи по-

већа група младића. Све по

двојица да би се са стране мо-

гло и пролазити, јер степени-

цв су за то да cs по шима хо-

да. Да је неко дошао са стра-

не, онај који не познаје пашу

студентску практичност, поми-

слио би кад би впдео ову сли-

ку, а зна да се налази у Ака-

демији, да је то импровизаци-

ја масовне сцене на позориш-

ној или филмској проби на об-

јекту „степениште“. Међутим,

никаква импровизација није у

питању. Једноставно поседали

људи на степенице да не стоје

на ногама зато што је тако

практичније и лакше, а за про

лаз је остављено читавих

пола метра простора. Теме ра-

зговора су опет позориште,

филм, кшижезност. Разговор

постаје живљи када из сале и-

зађе онај који је полагао у-

смени испит. Падају питања са

свих страка. И честитања. Кан

дидат се брани да не зна још

сигурно да ли је положио. О-

вај чин се завршава кад на

крају испита изађе секретар

Академије да прочита резулта-

те испита. Тада почиње; епи-

лог. Секретар чита презшЈе и

име кандидата па затим: одби-

јеп ... одбијена ... одбијена ...

примљен ... одбијен .., одбије-

на... Једна девојка којој су

сви говорили да личи на Ђину

Лолобриђиду силази низ степе-

нице у пратши неколико дру-

гарица које је теше. Завеса.

Динко ДАВИДОВ

Предавања
АЊЕС АМБЕР
Ањес Амбер, помоћник ди-

ректора Галерије модерне у-

метности у Паризу одржаће на

групи историје уметности сле-

дећа предавања:

1) 3 октобра у
18 часова, со-

ба бр. 87 Природно-матема-

тички факултет: са темом:

„Дело и живот Давида у свет-

лссти историског материјализ-

ма.“

2) 6 октобра у 18 часова, чи-

та°ница семинара историје у-

метности са темом; „Историски

материјализам примењен на

Романску скулптуру.“

3) 7 октобра у 18 часова, чи-

таоница семинара историје у-

метности, са темом „Средњеве-

ксвна уметност у Данској".

Сва предавања биће пропра-

ћена пројекцијама.

МАРКО КРСМАНОВИЋ: Мотив са акције
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пшеничан колач, стаде да се покорно повијз, као

да се клања. А када Новак за собом затвори врата.

пламен поче да се исправља и бојажљиво циља у

таваницу.

„Здрав си Новаче и срећна ти слава!" узвикну

сељак грбава носа.

„Здраво био куме
Обраде."

Новак сасу у грло чашицу зашећерене ракиЈе

коју му неко пружи. Затим са притворном жи-

вахношћу и извјештаченим осмјехом на лицу, оде

у тријем, донесе неколико боца ракије и стави их

на трпезу, пред госте.

Новак рече: „Ено некога копаЈу."

Неколико глава начети се на прозор. Ваш у

том тренутку у собу уђе црнпураст момчић.

„Турци убили Јанка Драшковића! Ено, копаЈу

га." Гости укрстише погледе. Неко прогунђа:

„Докле ђе нас убиЈат, траг им се погани утро!"

"осветиће то Драшковићи" тЈешио Је други ун.-

кав глас. Затим опет за часак завлада неугодан

мир. Али. ракиЈа врати веселост. Звецнуше чаше.

загрме пјесма...

Црнпураст
момчић загрли Обрада и набреклих

жила на лицу поведе:

„Кад пиЈемо, кад пиЈемо, зашто не пЈевамо?"...

Прихватише сви, па чак и сиЈеди Вукашин, Но-

ваков стриц.

Мало веселиЈи Новак однекуд донесе стару ру-

ску пушку и даде Је Обраду.

„Веселите се људи! ПуцаЈте!*

Преплашен женски глас упита:

„А ако наљегну жандари?"

Обрад одговори за све:

„Сакрићемо Је!“

Баба уздахну и сумњиво завртЈе главом, као да

нешто одбија.

И опет се заталаса отвгнута и тужна старинска

пЈесма:

„ОЈ, Јаворе, питај Мару,

Да ли памти љубав старуТ"...

На стожини недавно садЈевене сламе, као на-

сађена, стаЈала Је врана. Личила Је на усамљеног

скитача, коЈи се, предахнувши мало, мисли на коЈу

страну свиЈета да крене...

Скитач Је, изгледа, био врло уморан. Неколико

тренутака врана се није мицала, као да Је жељела

да на тоЈ стожини докрајчи посљедње и тешке

дане скитачког живота...

Обрад отвори прозор и погледа низ циЈев. А та-

мо, у Голубачама, на жутоЈ пЈесковитоЈ земљи,

скуждило се неколико кућа... Новак рече:

„Мало подбацуЈе, кумв Обраде".

Неко добаци:

„Пази куд пуцаш! НемоЈ онамо Мурату у

чељад!“

Стари Вукашин подиже увис - криви кажи-

прст, као да пријети.

„Обраде синко! Удри право у кућу! Запали

му Је, крвнику! и он he твоју сЈутра, ако могне!“

Обрад прижмури. Заустави дах... Пушка дрмну

раме. Врана се вину ка облациМа, затим млатара-

Јући крилима полетЈе страном, па се закачи за

грану високе трешн»е. Обрад видЈе како се заклати

неколико рута, преврну у ваздуху и паде на туђу,

мокру земљу... Ваба рече:

„Шта ти врана чини, ђаволе репати? Е, баш си

ЈунакГ Обрад баци пушку на кревет, па, насми-

Јан погледа око себе.

„Синко, алал ти вЈера!" рече старац. „и отац

ти Је био добар стриЈелац. Он Је могао орла у ле-

ту погодити. Све ми се чини на њега си.“

Ожиљак на Обрадовом образу заустављао Је

задовољан осмиЈех, коЈи се разлиЈевао преко усана.

„Здрав си, Вучета! Што си ми се, болан,

ућутао?“

Ћелав и висок младић блиЈедог и упалог лица,

стави грлић боце у уста.

„Хвала ти, Новаче“ одговори тихи глас коЈи

пређе у кашаљ. Држећи руку иа грудима он се

наже на прозор. Нешто густо попрска опало ли-

шће. Кад се умири марамицом обриса са усана не-

колико руменкастих мрља...

Окупљене у групицу жене су га сажаљиво

гледале.

„Он Је луд. Стално прича како сви људи треба

да буду Једнаки. Има много некаквих књижурина."

, „Причају да је, сиромах, сушичав."

„Јесте, оболио Је тамо у Београду, на наукама."

„Он Је, грдне друге, проваљен. Никако не мо-

же да се наједе. Живина му Једе џигерице, па кад

му их докраЈчи црћи he..."
'

Вучета уморним очима кроз наочаре погледа

по соби. На троношцу Је сЈедела омалена старица

и држала у наручју у пелене повијено диЈете са

великом главом. ДиЈете Је имало клемпаве уши и

затупаст нос, исто као и онаЈ сулуди Рашко.

А тамо, иза прозора, све Је било тужно... ВЈе-

тар Је, као чобанин овце, гонио облаке. Мало мр-

шаво кљусе са саднима на леђима непрестано и

Једнолико се клањало. ДЈечачић, зарастао у чу-

перке, Једва се мицао испод бремена сувог грања...

Са гробља се разилазио свиЈет. У малим групама

чељад Је ишла на разне стране. Ти људи су ишли

шутке, замишљени, заузети мислима о своЈој

смрти.

Вучета заустави поглед на псу. Једна му жена

нешто усу у напукло корито. Кад видЈе да се не

помЈера удари га ногом у слабину. Пас испружи

врат, мукло квикну и некако се диже. Оњуши

сплачине па се приљуби уз земљу...

„Људи!"

Новак приђе ближе столу и понови сломљеним

гласом;

„Браћо моЈа... Хтио бих вас замолит да ми о-

простите ако што није како треба, што ћете из

овога мога проклетога дома..." Збуни се немогавши

наћи погодну риЈеч.

„...отићи гладни и жедни..."

Гости заграЈаше;

„Како гладни, побогу човјече!"

„Не будали, болан!"

„Ево, вала, као у најбоља времена. Свега до-

ста! Што ти душа зажели!"

Новак стаде да ломи руке. И тихо, с присЈен-

ком туге у гласу, настави:

„Немам, браћо... Осиромашило се. Онемоћао

сам... Оболио сам... Још мало па ћу у прошшу..."

„Нећеш небој се. Недамо ти да пропаднеш!"

„Какве ти мисли падају на ум!?“

Рапавим дланом обриса сузе.

Новак није имао обичаЈ да плаче. Дара га Је

свега два пута видЈела уплаканог. Први пут Je

то било кад му Је умро други син. А када му Је

умрла маЈка рекао Је: „Више никога немам.“ И

плакао Је циЈелог Јутра све док се ниЈесу иску-

пили сељаци.

„Видите и сами моЈу судбину и несрећу. Богом

вас великим кумим погледаЈте ми насљедника..."

Он руком показа на оно диЈете, коЈе Је буља-

вим зеленим очима гледало негдЈе у дувар, поред

Вучетине главе.

„Ето моје угашене свиЈеће... Зато ми опростите

ако...“ Стари Вукашин се диже.

„РазумиЈемо ми тебе, Новаче. РазумиЈемо те и

жалимо као да си нам брат, Јер Једна маЈка не

може све да роди. Доста о томе! А шта ја да ка-

жем? Изгубио сам онаквог сина. Данас се на мо-

ЈоЈ кући виЈе црн барЈак... А Ја хоћу да будем

весео... Да пЈевам..."

Старчева шиљаста брада задрхта.

„Али, оставимо то! Данас Је празник. Хоћемо

да пиЈемо, да се веселимо, Јер нећемо дуго...“

С другог краЈа трпезе као убоден иглом устаде

сув старчић са уфитиљеним дугачким брцима.

„Новаче, брате!" узвикну он дрхтавим гла-

сом. „Држи се, не плачи. НиЈеси ти само несре-

ћан на овоме свијету. Таквих има много на овоЈ

проклетоЈ земљи... Сви смо ми сиромаси. Сви ми

живимо као пси у штенари... Не ваља кукати...

(Наставак на осмој стоани)

Поводом књиге В. Леонхарде:

Совјетски Савез - легенда и стварност
Ако у књизи Волфганга Ле-

онхарда има места која побу-
ђују на размишљање, онда ме-

ђу таква места спада неоспор-

но и оно на коме се истражу-

ју узроци појаве бирократизма
у СССР; прецизније речено:

на размишљање побуђује теза

В. Лебнхарда према којој у-

зроци појаве бирократизма ле-

же између осталог и у недс

вољној будности бољшевика,
па чак и самог Лењина. Знамо

да су у доба Лењина постоја-
ле објективне околности услед

којих није било могуће одмах
прићи мерама децентрализа-

ције: страховито уназађена при

вреда, низак културни ниво,

велики број малопоседника, не

посредна опасност од поновног

грађанског рата итд. Леонхард

признаје да су све те опасно-

сти биле одлучујуће за то да ли

да се одмах приђе децентрали-

зацији или не, али сматра да

је то важило само за време не-

посредно иза револуције; док

су доцније отприлике већ

1921 1922 околности биле

такве да се већ могло присту-

пити предаји предузећа на у-

прављање радницима. Додуше

Леонхард нигде не каже ди-

ректно по чему су околности у

СССР-у у то време биле повољ

није за децентрализацију, и за-

што је било неопходно то ура-

дити баш тада, али индирект-

но излази из његове књиге да

је то било зато, јер је у то до-

ба опасност од поновног гра-

ђанског рата била мања, при

вредне прилике у земљи не-

што сређеније, а опасност од

бирократизма знатно већа. И-

пак, пре него што се размо-

три нека критика није на од-

мет бити начисто с тим какве

је природе критика. С обзиром

на то да Леонхард у својој
књизи стоји на позицијама

марксизма и да своје замерке

бољшевицима и Лењину поку-

шава да учини са тих позици

ја, о природи његове критике

нема сумње. Штавише, то по-

казује да се Леонхард труди

да кад му изгледа да чињени-

це говоре против ауторитета,

буде на страни ових првих, а

то је свакако самосталност у

пасуђивању вредна пажње.

•HJ» .Rft'. . . ’

” Радничка опозиција
....

У вези са својом критиком

Леонхард се укратко осврће на

полемике које су се у доба

Лењина водиле по питању де-

централизације. За илустраци-

ју жестине и карактера тих

полемика, он наводи тако ин-

тересантне детаље као што је

тај, да се, када је Лењин 1920

устао у одбрану индивидуал-

ног руковођења предузећем,

против њега изјаснила читава

комунистичка фракција у Све-

руском централном синдикал-

ном већу. У борби око тог пи-

тања оформила се у РКП чи-

тава једна струја која се зала-

гала за што скорију децентра-

лизацију. Та струја добила је

назив радничка опозиција. На

X конгресу дошло је до при-

лично жучне дискусије са рад-

ничком опозицијом у којој је

наводи Леонхард раднич-

ка опозиција изгубила битку,

јер су каже опет Леонхард

њени захтеви били преура-

њени. Занимљиво је погледати

оно што је о том питању на X

конгресу РКП говорио Лењин.

У првобитном пројекту резо-

луције X конгреса који се ба-

Једно питоње

за дискусију

ви тим питањем и који је из-

радио Лењин, став радничке

опозиције квалификује се као

„синдикалистичко и анархи-

стичко скретање" израз ка-

ко се види оштар и оптужују-

јући. Ово се даље у пројекту

доказује у првом реду тиме

што једна од теза радничке о-

позиције садржи потпуно нео-

дређен термин—произвођач, па

на тај начин сврстава под је-

дан калуп и пролетаријат и

ситне произвођаче, те услед

тога према споменутом пројек-

ту значи „пуни раскид са

марксизмом и комунизмом“.
Сама пак појава радничке опо-

зиције, тумачи се делимично

приливом у партију бивших

мењшевика, а углавном „ути-

цајем ситнобуржоаске стихије

на пролетаријат и РКП“. И

најзад, пројект садржи пред-

лог оштрих, чисто практичних

санкција према том скретању:

у почетку пројекта предлога

говори се о потреби чишћења

партије, н на крају о неспоји-

вости пропагирања идеја рад-

ничке опозиције са чланством

у; РКП. Међутим, у завршној
речи коју је Лењин дао пово-

дом реферата о јединству пар-

тије и анархосиндикалистич-

ком скретању, налазимо већ

извесну разлику у тону и на-

чину третирања радничке опо-

зиције. Ту Лењин каже како

се њој поред анархистичких

скретања морају признати за-

слуге по питању борбе с биро-

кратизмом, као и да се мора

констатовати да бољшевици у

вези с тим нису учинили све

што су могли учинити. Сем то-

га, Лењин наглашава да прет-

ставници радничке опозиције

остају у ЦК, па штавише ка-

же како „када се у ЦК укљу-

чује друг из радничке опози-

ције, онда је то израз другар-

ског поверења". Било би сва-

како интересантно знати шта

се све десило у временском ра-

змаку између читања пројекта

резолуције о радничкој опози-

цији и Лењинове завршне ре-

чи, јер би то бацило већу све-

тлост како на платформу те

струје у РКП, тако и на ову

збуњујућу разлику у третира-

њу те платформе од стране

Лењина у једном кратком вре-

менском размаку. Но без обзи-

ра на то, ови детаљи говоре да

је у Лењиново време вођена

жестока полемика по једном

питању битног значаја за да-

љи развој СССР-а, што пока-

зује актуелност тог питања у

то време. Као што смо већ на-

поменули, Леонхард сматра да

су захтеви радничке опозиције

били преурањени, али да се

већ коју годину доцније могло

прићи децентрализацији. До-

душе, он износи то своје ми-

шљење већ у вези с писмом

једног младог члана партије

које је писано само два месеца

после X конгреса, али уколи-

ко то схватимо као једну недо-

следност,. ипак стојимо пред

питањем

Да ли је Леонхард у

праву?
Наравно, нема дискусије о

томе да ли је децентрализаци-

ја могла бити извршена р,еци-

мо тамо негде близу тридесе-

тих година: исто тако нема го-

вора о томе како је Лењин гле

дао на индивидуално руково-

ђење привредним предузећима,

за њега је то била само при

времена мера али ствар је у

времену: је ли било могуће

још у доба његовог живота по

чети са децентрализацијом?
Кад човек размисли о том пи-

тању, одмах му се намећу ар-

гументи за и против. Непо- ,

средна опасност од грађанског (
рата? Разорена привреда? Али

све то не би биле тако неса- !

владиве препреке да није по-

стојала велика заосталост рад-

ничке класе у Русији, јер ина-

че управљање предузећима не

би имало штете од тог субјек-

тивног фактора. Дакле ствар

је у заосталости радничке кла-

се. Међутим, поставља се пи-

тање: Зар радничка класа ни-

је стајала пред истим про-

блемом и приликом преузима-

ња власти уопште? Буржоази-

Ја је често као аргумент про-

тив социјализма износила да

су радници захваљујући сво-

јој заосталости неспособни за

управљање државом, а разни

ревизионисти социјалисти твр-

дили су да раднике треба прво

школовати под капитализмом,

па тек онда дизати револуци-

ју. Да је такво становиште по-

грешно нема сумње, али зар

оно не личи на став оних који
би евентуално били за одлага-

ње децентрализације услед за-

осталости радничке класе? Је-

сте, може се рећи насупрот

овоме али под капитали-

змом не постоји могућност о-

бучавања радника за управља-

ње државом, док је већ други

случај са радничком класом

после извршења револуције.

Они се могу постепено припре-

мити да ГЗи им се после једне

такве припреме поверило у-

прављање привредом. Међу-

тим, и овде се одмах намеће

противаргумент. Сећамо се да

је Хегел пребацио Канту по-

водом његовог априоризма, да

личи на човека који би желео

да научи пливање пре него

што уђе у воду. Исто тако, ло-

гично, неиогуће је на неки ап-

страктан и априоран начин на-

учитп управљање привредом

пре самог процеса управљања.

Управљаље се сасвим разумљи

во најлакше учи у самом про-

цесу покушаја радника да о-

владају том привилегованом

вештином. Али ако се сложи-

мо с тим да је то немогуће у-

чинити у једном краћем вре-

менском размаку, онда значи

да у почетку управљање при-

вредом мора ићи траљаво, а с

тим се не сме играти у околно

стима у којим ствар револуци-

је виси о концу. Но, зар ие би

било могуће наћи решење тог

питаља не у једностраном ска-

кању од једног до другог

супрптног става, већ у избо-

ру правовременог приступа-

ња децентрализацији? С дру-

ге страие, питамо се зашто

би ствар била у времеиу

кад је сама чињеница по

дизања социјалистичке рево-

луције, па и њеног другог ак-

та децентрализације свуда и-

ста. Противаргумент: али

као што услед специфичних о-

колности у разним земљама

револуције избијају у разли-

читим временским периодима,

та«о и те специфичне околно-

сти важе разуме се и за онај

други акт револуције, који

значи не мора такође, бити

воеменски исти за све земље.

Или можда у решавању тог

питања треба имати у виду да

држава као што каже Ђилас

а што је несумњиво тачно

само у неким својим функ-

цијама одумире одмах, ако су

околности за њено одумирање

неповољне (капиталистичко о-

кружење, грађански рат итд.).

Одмах одумиру разуме се

функције које нису директно

везане за војно-одбранбену спо

собност земље, па се на тај на-

чин истовремено отклања и о-

пасност од буржоаске интер-

венције и опасност од биро-

кратије. У сваком случају, за

дефинитиван одговор на ово

питање, требало би дати једну

ширу и дубљу анализу ситуа-

ције у Русији у Лењиново до-

ба; а за тако нешто потребно

је много знања, много времена,

и много простора, што све за-

једно далеко премашује оквир

једног чланка.

Никола МИЛОШЕВИЋ

ОЛГА ПАВЛИ-

НОВИЋ: На

Шипану

М. КРСМАНОВИЋ: Бри-

гадист

На почетку школске године

ПОПУЛАРНИ КОНЦЕРТИ

НАМЕЊЕНИ СТУДЕНТИМА

И ШКОЛСКОЈ ОМЛАДИНИ

Цене улазницама
биће вероватно снижене

У току последњих неколико i

година примећено је да је при-

лив нових слушалаца млађих

генерација у концертну двора-

ну мали или готово никакав

(то се најбоље могло видети

прошле сезоне). Концерти на-

ших истакнутих уметника а и

ансамбла одржавани су пред

полупразним дворанама у ко-

јима студената готово није

ни било. Ово се тумачи висо-

ким ценама улазница за кон-

церте, али и незаинтересова-

ношћу омладине. У складу са

оном општом акцијом наше

Партије за просвећиваше и

културно уздизање маса, као

и са тежњом да лик новог ин-

телектуалца мора бити пот-

пун а образовање једног ин-

телектуалца никада не може

бити потпуно ако не познаје

музику, ако није навикао на

њен начин изражавања на

почетку ове сезоне замишље-

но је да се за студентску и

школску омладину организују

специјални концерти, Ти кон-

церти треба да на свом про-

граму имају првенствено ка-

мерну и симфониску музику.

Наравно, сва дела би била по-

пуларног карактера. Управа

Београдске филхармоније већ

је дала пристанак за своје су-

деловање у извођењу тих про-

грама.

КАКО СУ КОНЦЕРТИ

ЗАМИШЉЕНИ

Да бисмо сазнали нешто ви-

ше о томе, посетили смо Удру-

жење музичких уметника Ср-

бије и тамо, у разговору са

претседником Удружења Пре-

’ драгом Милошевићем и се-

кретаром Јожом Пикељем до-

знали шта се све мисли да ор-

ганизује.

Намеравамо да два пута

месечно, недељом, дајемо кон-

церте намењене омладини.

Програм тих концерата био

би или по компо-

зиторима или по извесним

правцима и временским раз-

добљима рекао је Јоже Пи-

кељ.

Какве he бити цене улаз-

ницама?

О ценама не одлучујемо

само ми. Ми зависимо од у-

право Коларчевог народног у-

ниверзитета. Ако би управа

Коларчевог народног универ-

зитета тражила за салу знат-

но нижу закупнину, него

што то обично плаћамо, пи-

тање снижења цена улазни-

цама за ове концерте би-

ло би решено. Требало би

да управа Коларчевог универ-

зитета изиђе у сусрет и за ове

концерте снизи закупнину-

У извођењу програма ових

концерата учествовали би на-

ши истакнути уметници

чланови Удружења. Сваки

концерт треба да буде пропра-
ћен предавањем које би слу-

шаоце увело у програм. На-

равно, да he се настојати да

се на тим концертима изводе

и популарна дела наших ком-

позитора.

ШТА СПРЕМА БЕОГРАДСКА

ФИЛХАРМОНИЈА

Управа Београдске филхар-

моније спремна је да после

сваког абонентског програма

(а ти се концерти одржавају

једном месечно и то уторком>

идуће недеље пре подне поно-

ви исти програм за омладину

познато јевтинијим улазни-

цама. А програм абонетских

концерата за ову сезону je

веома занимљив. Поред већ

раније извођених дела
наших

истакнутих композитора Пе-

тра Коњовића „Јадрански

капричо“ за виолину и орке-

стар, Јосипа Славенског

„Југословенска свита“, предви-

ђено је да се први пут изве-

ду свита из балета „Златна

рибица“ Миховила Логара и

„На Липару“ циклус песама

за бас и оркестар Станојла Ра-

јичића. Осим ових дела наших

старијих и већ познатих ком-

позитора, ове сезоне извешће

се први пут и дела младих

композитора студената Му-

зичке академије „Симфониски

став“ Властимира Перичића и

„Симфонија“ Александра О-

брадовића. Поред тога, на про-

граму су „Симфонијета" Уро-

ша Крека и увертира за опе-

ру „Амфитрион" Бориса Па-

пандопула.

ових дела домаће му-

зике, Београдска филхармо-

нија намерава да у овој сезони

изведе досад ретко извођена

дела, као и дела која уопште

нису била на програму наших

симфониских концерата. То

претставља посебну привлач-

ност ове сезоне. Тако he се по-

ред дела Хајдна, Бетовена и

Брамса извести и две симфо-

ниске поеме Оторина Респиги-

ја „Старе игре и арије“ и

„Римске пиније“, затим две

симфониске поеме Рихарда

Штрауса „Смрт и преобра-

жеше“ и „Дон Кихот", симфо-

ниска поема „Тарас Буљба“

значајног чешког композитора

Леоша Јаначека, „Иберија*
симфониска поема Клода Де-

бисија. „Литургиска симфони-

ја“ савременог композитора

Артура Хонегера, као и дру-

га дела.

...А ШТА СМО ДУЖНИ ДА

УРАДИМО МИ

Као што се види, добра во-

, ља постоји. Наши уметници су

■ нам изашли у сусрет. На нама

■ је да ову корисну иницијати-

-1 ву прихватимо и тако омогу-

, ћимо да се цела замисао спро-

> веде. Мишљења смо да посто-

• је сви услови да ови концер-

ти постигну успех само ако би

| било добре воље на нашој

. страни. А наш лист he редов-

: но да доноси приказе и об-

јашњења концерата. Само he

‘ тако успех бити потпун. Биће

. задовољни и они који већ по-

i знају музику, који је слуша-

■ ју, а и они који је изводе, јер

he се проширити круг слуша-

лаца.
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(Наставак са седме стране)

Оставимо сузе. У њима се цијелог вијека давимо

па што нам је боље?... А данас дајте да пјевамо,

да пијемо, дако заборавимо тугу и све на свијету..."

Из Новакових очиЈу грунуше сузе.

„Знам да ме разумијете... и много ми Је тешко...

много ми Је горе него вама. Али ми Је лакше кад

сте ви ту. Зато вам много хвала што сте ми данас

дошли..."

Неко ra повуче за рукав. Новак сЈеде до Ву-

кашина. Онда приђе онаЈ момчић с гаравим нау-

сницама, загрли обадвоЈицу па поче:

„Што си сЈетан, сердар Јоле...?"

Низ збрчкано Новаково лице текле су сузе.

Небришући их он је пЈевао. Далеко Је од њега би-

ло весеље. ОсЈећао Је како му срце стеже нешто

ледено и оштро. Никоме ниЈе смио да погледа у

очи, Јер га Је било стид. Људи су видЈели његове

сузе, а човЈек кад плаче кажу, слабић Је. Новак

је мислио да није био мекушац.

А пјесма Је бруЈала, текла као набујали пла-

нински поток, који се не може зауставити...

Око кревета на коме Је лежао Обрад окупиле

се жене.

„Хоћеш ли Новку Сретенову?"

„Нећу. Има нос као краставац".

„А Вукосаву?"

„Ух, баш сте шашаве! Да ме Једнога Јутра за-

текнете мртвог испод оноликог чуда.“

„Па коју ћеш онда болан био?“

„Нећу... ниЈедну... За мене, оћу peh, нема на

свијету дјевојке. Све сте некако коњоглавасте, а

Ја хоћу фину, згодну, црну...“ Обрад се с муком

придиже, пијаним очима помилова жене коЈе су

се смијале, па тешку и просЈеду момачку главу

загњури у Јастук...

„Ја, хоћу peh, нећу ниједну... НиЈедна не ва-

ља, није за мене... Ја хоћу само да пиЈем... Моја

дЈевојка Је ра,„ ракиЈа..."

Оставише га. Он замљаска уснама и заспа.

У тријему дјевоЈке почеше пЈесму како Је чо-

баница берући Јагоде нашла у шуми рањеног Ју-

нака. Када га Је извидала он Је запросио њену

РУку ...

Вучета се добро сЈећао те пЈесме. Када Је био

мали маЈка му Је често пЈевала.

Настаде наздрављање. Боце су ишле из руке

У руку, с Једног краја трпезе на други. Општу

грају надглуши дубок и енергичан бас ћелавог

старца са уфитиљеним брцима:

„Људи!“ узвикну он држећи боцу у висини

лица. „Људи!“ понови он када се утишаше.

„Данас смо се, ево, искупили да прославимо

нашега милога и драгога светога Луку, нека му Је

слава и милост."

Старчев поглед паде на младолико лице све-

тога Луке, коЈи Је са зида исто тако строго и хла-

дно посматрао поднапите људе.

„Окупили смо се да по коЈу попијемо и да се

провеселимо. Бог велики зна кад ћемо опет бит

на окупу. Ја мислим никад више...“ Скоро плачан.

његов глас се за неколико нота спусти.

„Ми стариЈи треба да се спремамо за онаЈ сви-

Јет, а са овом омладином ко зна шта he бити. Ви-

дите и сами, свиЈет се закувао и поклао. На све

стране се ратуЈе. ОнаЈ се Швабо, како га оно зо-

ву... онаЈ Хитлер помамио, па само земљу за зе-

мљом притискуЈе и дави. Можда ће нас све рат

покосит, па зато велим кад смо на окупу, да коју

попијемо у наше здравље и у здравље наше дЈе-

це! Дако велики бог дадне па да...“

Ту стаде. За вриском коЈи уђе у собу, на вра-

гима се појави нека жена и ужаснуто рече: „У по-

моћ! Погибе Новак!"

У нереду, као овце кад се отворе вратннце на

тору Јуриуше гости на врата. Последњи изађе

Вучета.

На утабаном путићу између амбара и куће на-

узнак Је лежао Новак, подавиЈене руке пода се.

На челу је зЈапила рана, велика као уста. Из ње

су на све стране шикљали млазеви крви, пунили

очне дупље, бојили и лиЈепили сиЈедо прамење

за лобању. t

Неколико корака од Новака стојала Је омалена

и витка дЈевојка црне рашчупане косе. У подиг-

нутоЈ руци држала Је сЈекиру. Из разрогачених

необично свијетлих очију вирио Је страх. Полу-

отворека уста са ниском бијелих зуба, као да су

се спремала да изговоре нешто страшно и гадно.

ОдЈедном са изгребаног блиЈедог лица неста збу-

љености. Као да се присЈети нечега смиЈешног,

она стаде да се ужасно кикоће, затим да плаче.

Људи око Вучете гледали су Је у недоумици.

Жене су кукале и полиЈевале водом онесвијешће-

ну Дару,

1 „Свежите је!“

„Не прилазите Јој побиће вас!"

„ДаЈте ону пушку!“

Али нико ниЈе смио да ЈоЈ приђе.

Нека жена обрете се иза Иванкиних леђа. Два

сељака упутише се њоЈ. Размахујући секиром она

се хитро окретала око себе.

„Само ми приђите показаћу Ја вама!"

„Отмите ЈоЈ сЈекиру па онда...“

Неко добаци:

„Ћути баба!"

Пузећи по земљи као лисица жена ЈоЈ се при-

.краде и замахну. Иванка се сави као да хоће да

клекне на кољена. Од ударца мотке нога ЈоЈ пре-

грну. Она врисну, окрену се и пусти сЈекиру у

правцу жене. Оштрица сЈекире бљесну испред же-

ниних очиЈу и забоде се у земљу.

Сељак с брцима Јурну на њу. Његова велика

шака зграби Је за поцијепану кошуљу. Кад по-

куша да ЈоЈ заврне руку она га снажно удари

ногом у стомак, склупча се као мачка кад хоће

аа ухвати плиЈен и у Једном скоку нађе се са оне

етране плота на њиви.

„Ухватите Је! ПобЈеже!"

„За њом, Божо!“

ЧовЈек потрча за њом, стиже Је на сред њиве.

Раширивши руке зграбише се као да се рву. Та-

ко загрљени онп су се неколико часака котрљали

као нека крља. ОдЈеданпут крља се раздвоЈи. Чо-

вјек се диже па погнут стаде да бјежи преко Ц

њиве. Иванка полетје за њим као птица, скочи му Ц
на леђа и ухвати га за грло. Опет настаде котр- š

љање. Нешто црвено обоји Иванкине зубе зари- Ц!

вече у човјеков врат. Он стаде да се криви као =

јазавац ухваћен у гвожђе. Ц

Баш кад њени зуби стадоше да се забадају у =

човјекову Јабучицу, и он стаде да кркља и бес- =

помоћно се трже, она жена притрча и коцем је

лупи по глави. Жена не престаде да је туче ни Ц

кад Иванкина уста пољубише земљу. Окупи се Ц

гомила. Неко конопцем веза опуштене Иван- јЦ

кине руке. š

За гомилом која Је преко њиве ишла кући, Ц

осрамоћен и сам, вукао се човЈек с брцима. Неке Ц
жене су се смиЈале показуЈући на њега. Он Је гле- Ц

дао преда се и доводио У ред упрљано одиЈело. За- s

тим Је марамицу стално притискао на грло.

Док су Је гурали у избу, она Је сипаЈући псов- т

ке, пљувала окупљену чељад. Ц

„Крвници! Ви сте ми дом разорили! Ни лањ- Ц

ски дуг ми ниЈесте вратили! Шта мислите да hy =

вам опростити! Показаћу Ја вама, пси биЈесни, са- Ц
мо док ми Богдан дође! Кучкини синови, ви сте Ш

ми га отели! Али платићете ми, и те како!“

Она закрвављеним очима погледа Вучету, коЈи

Је стајао прислоњен уз Јабуку.

„И ти си крив, ћорави ђаволе! Крив си и те Ц

како! Тебе треба објесити! Ити си дошао данас да јр
пљачкаш, Је ли!? Нећеш, недам!"

ВЈгчета зажмирка очима и закашља се.

Они коЈи су остали да дворе Новака, цијеле Ц
ноћи .су слушали отегнуто Јечање и нарипање, а

испред зоре тихо пЈевушење успаванке...

* 1
НАПОМЕНА РЕДАКЦИЈЕ:

У следећим бројевима нашег листа редак- ц

ција he настојати да уз књижевне прилоге g
објављује редовно и критичке осврте на њих ц
у циљу развијања дискусије о литерарним s

остварењима студената. Ц

СТУДЕНТСКИ ГРАД

У НОВОЈ години

Још у току прошлг школске

године Студентско насеље на

Нобом Београду било је са сво-

јих 1200 становника највећи

студентски дом у Београду. Да-

нас се то поготову може рећи,

јер је у њему обезбеђен сме-

штај за 1654 студента. Читаво

насеље састоји се из 4 блока са

укупно 24 зграде. У току про-

шле године било је оспособље-

но за становање 8 зграда, док

су данас у потпуности заврше-

на читава два блока са укупио

12 зграда. У Студентски град је

усељено нешто преко 1.000 ста-

нара, те је дом у могућности да

прими око 650 студената. Од то-

га броја за студенте прве го-

дине обезбеђено је 400 места, а

остатак за студенте виших го-

дина.

Цене уплате у Студентски

град се нису промекиле. Сгана-

рииа је и даље 500, 600 и 700

динара (за собе са три, два или

једним креветом). За употребу

решоа наплаћује се месечно још

100 динара. Ручак и вечера ста-

ју 2100 динара, те је менза о-

вог студентског дома данас нај-

јевтинија студентска менза у

Београду. У мензи се храни све-

га 650 студецата на ручку и 584

на вечери. Међутим, повећањем

броја абонената знатно*би се по-

бољшале материјалне могућно-

сти мензе. Да би што боље при-

лагодили исхрану потребама и

захтеву студената Управни од-

бор Студентског града у зајед-

ници са студентима саставља

десетодневни јеловник, кога

се руководство мензе строго

придржава. Управни одбор је

мишљења да he бити у могућ-

Соба у Студентском граду

ности да са овом ценом уплате

послује у мензи без дефицита,

док је једини проблем стаиари-

на због високих цена огрева и

осзетлења.

Превоз студената до града је

слабији него раније. Аутобуса

је мало па су студенти прину-

ђени да дуго чекају у реду. По-

ред тога повишењем месечне

претплате за аутобус на 450 ди-

мара студенти су знатно оште-

ћсни. Са претплатом од 150 ди-

пара и уз плаћање пет динара

по всжњи они су имали мањи

издатак него што he сада мо-

рати да плаћају. Поготову је

ово погоршање ако се зна да

претплата важи само за ауто-

бус, а не и за остала превозна

средства. Због оваквих прили-

ка већ се до данас, свега неко-

лико дана по усељавању, одја-

вило из дома око 40 студената.

Иајбоље решење би било када

би Студентски град имао своја

три аутобуса који би служили

за превоз студената на факул-

тете и назад.

Управни одбрр насеља, као и

сваког другог студентског до-

ма, самосталан је у угфављању

домом. Веза између Управног

одбора и Управника постоји и у

складу је са потребама дома.

Но, препоручљиво би било да

се образује при Универзитет-

ском одбору Савеза студената

Координациони одбор који би

разматрао прилике у домовима,

начине решавања проблема, као

и искуства по разним другим

питањима, јер искуства још те

како има.

Јоза ТУЦАКОВ

Станбене зграде на Новом Београду

У ЧАСТ ШЕСТОГ КОНГРЕСА КПЈ

СПОРТСКА ТАКМИЧЕЊА

БЕОГРАДСКИХ СТУДЕНАТА
Пре неколико дана чланови Одбора за физлчко васпитање Сео-

градскнх студената одржали су свој првп састанак пред почетак

школске године, а у вези престојећег рада. На састанку Је, поред

осталог, дискутовано и о организовању разних таклшчења међу бео-

градским студентима у част Шестог конгреса КПЈ. Одбор је зато и

дао иницијативу факултетским фискултурним одборима да се у нај-

краћем рску организује куп такмичење у футбалу и одбојци.

Остале спортске органпзадије на Универзитету и всликим шко-

лама, такође су преузеле обавезе у част Конгргса, Тако ће стрељачка

организација спровести масовно такмичење дружина по факул гетима,

док he се на крају овога одржати квалитетно екипно такиичење.

Чланови „Пг.ртизана" друштва за телесно васпитањг бе градских

студсната, својом обавезом ће заједно са чламовима Културно-умет-

ничког друштпа „Бранко Крсмаковић", органитовати неколико n”ii-

редби, којом приликом he посетити поједипа београдска пргдузсћа и

извести спортски програм.

Највсћу активност пред Кокгрсс показаће чланоди студентских

планинарских друштава. Универзитетски одбср ПСС организоваће

неколико патролних такмичења. Тако ће 11 и 12 октобра студенти

плагшнари посетити Фрушку Гору, а 17 и 19 октобра оргзнизоваће

„Поход путем друга Тита на Столице", док he уочи Конгреса, 1 но-

вембра, извести иасован излет до Космаја.

Одбор за физичко васпитање београдских студената који се

пред почетак овогодишње школске године показао врло активан (бар

за сада), дао је још Један предлог као обавезу у част Шестсг кон-

греса КПЈ: у времену од 20—30 октобра, преко студентских радних

бригада, помоћи изградњу слетишта на Бањици.

Предлог Је на своме месту. Наше организациЈе имаЈу довољно

снаге да га прпхвате и у одређено време изврше. Ззто га и треба по-

здрзвити.

ФУТБАЛЕРИ ,,МЕДИЦИНАРА''
ЧЛАНОВИ ЛИГЕ БЕОГРАДСКОГ ПОТСАВЕЗА

Футбглска секција С. Д. „Ме-

дицинара“ у прошлом првен-

ству борила се у I разреду Бео-

градског потсавеза.Тском целог

првенства „Медицинар“ је испо-

љавао стално добру форму. Од
18 сусрета забележио је 14 по-

беда, један нерешен резултат и

три пораза, чиме је „Медици-

нар“ заслужено заузео прво ме-

сто на табели.

Током првенства „Медицинар“

је највише играо у следећем

саставу: Шипковић Петровић,
Милатовић Јанићијевпћ, Ше-

ћеров, Роглић Панић, Жив-

ковић, Оташевић, Брујић, По-

повић. Играли су јсш и Кул-

пинчевић, Патрногић, Обрадо-

вић, Ерхартић, Балов и Сарић.

У екипи се својом игром наро-

чито истичу Јанићијевић као

најдисциплинованији играч, О-

ташевић голгетер тима, Мила-

вовић пожртвованошћу, Роглић,

Шећеров и Панић својом инте-

лигентном игром. Поповић про-

дорношћу, Шинковић снала-

жљивошћу у казненом просто-

ру, док су се Брујић и Живко-

вић показали као добри гради-

тељи игре.

За овакве постигнуте успехе

током првенства и у Футбал-

ском купу за пехар маршала

Тита (екипа се пласирала ме-

ђу три најбоље у Београдском

потсавезу), поред осталих, за-

служан је и вођа футбалске

секције Живојин Обрадовић,

који се истакао као добар по-

знавалац футбала. Екипа је

пред сваки сусрет одржавала

редован састанак играча, где се

дискутсвало о протеклом сусре-

ту, о игри ројединаца.
У овогодишхвем првенству ко

је је отпочело пре двадесетак

дана, футбалска екипа „Меди-

цинара" учествује као члан ли-

ге Београдског потсавеза. У е-

кипи ће углавном наступати и-

сти играчи, док ће у другом де-

лу првенства наступити Шузић,

Лазић и Укропин. Д. Николић

У ТОКУ ЛЕТА

РАЗНОВРСНА АКТИВНОСТ

ЧЛАНОВА „ПАРТИЗАНА"
Наступањем јунског испитног рока, а затим и летњег

семестралног распуста, делатност „Партизана“ друштва за

телесно васпитање београдских студената, би сасвим преста-

ла да није било оних најватренијих и најбољих чланова,

који су у многобројним акцијама у том периоду достојно бра-

нили боје свога друштва.

Јуна месеца чланови „Партизана" учествовали су на зон-

ском и државном првенству у спортској гимнастици. Резултат

више него добар: четири екипе су освојиле сва прва места

у својим категоријама, а у појединачном пласману првак сваке

категорије Је из „Партизана". На државном првенству Ш му-

шка екипа нашег друштва у Ш разреду заузела Је четврто

место, а њен члан Мирослав Маринков, ст. ветерине освоЈио

Је прво место у држави. Женска екипа се пласирала као шеста.

у Јулу месецу чланови „Партизана" постижу нове успе-

хе. Оформљена раднз бригада друштва, одлази на Власину,

одакле се после успешног рада, вежбаша и даваша академија

у околним местима и градовима, враћа као трм пута ударна

и Једном специ Јално похваљена бригада.

Логороваше на Хвару Је наставак рада са Власине. По-

ред предшачког течаја, чланови друштва су учествовали и на

првом савезном такмичешу „Партизана“ у пливашу. Овде сту-

денти осваЈаЈу друго место у екипном пласману, поред лепих

победа појединаца у неким дисциплинама. Логороваше на Хва-

ру je завршено дводневним боравком на Плитвичким Језерима.

Последши месец Је такође пун такмичеша. Са првенства

у атлетици из Загреба екипа друштва од седам чланова доно-

си шест првих, два друга и два трећа места. На кошаркашком

првенству екипа осваја треће место. Чланови су затим учество-

вали на првенству у одбојци и народном вишебоЈу, где Је Дра-

гољуб Сабати, ст. ветерине, постигао наЈбољи пласман четвр-

го место.

Н. Ст.

Чланови „Партизана" приликом одржавања предњачког

течаја на Хвару

„Техничар" у првом разреду

Београда
Футбласка секција СД „Тех-

ничара“ је и најмасовнија, а и

кајстарија спортска грака ово-

га друштва. Још 1950 године

основан је футбалски тим и

пријављена екипа за првен-

ство Београда. Тада је „Тех-

ничар“ играле своје првен-

ствене утакмице у другом ра-

зреду. Резултати су били за-

довољајући. У пролећњем д' -

лу првенства екипа студената

технике била је на прзом ме-

сту. Међутим једним својим

неспортским понашањем сек-

цији је забрањено даље уче-

ствовање на утакмицама, те је

„Техничар“ завршио првенство

тек на шестом месту.

У току прошлог првенства

„Техничар" се опет налазио у

другом разреду. Била је то са-

да једна од најдисциплинова-

нијих екипа. У току читавог

првенства није био кажњен

ни један играч. Дванест побе-

да, а свега један пораз и једна

нерешена игра је биланс ове

екипе. И заслужени успех ни-

је изостао. „Техничар“ је над-

моћно освојио прво место и

квалификовао се за први раз-

ред. У тиму су скоро редовно

играли: Ђорђевић, Кандић,

Најчевскм I, Најчевски П, Ан-

ђелковић, Николић, Качунко-

вић, Крсиановић, Петровић,

Савовић, Станковић, Поповић

и Мариновић. Један од најбо-

љих играча је Риста Најчев-

ски, док је голгетер Љубиша
Поповић. Екипа је тренирала

под руководством Качаревића.
За такмичење у новом пр-

венству предвиђено је редов-

није одржавање тренинга.

Број играча се повећао на бли-

зу 20, те ће се моћи одабирати

за утакмице бољи играчи. „Тех

ничар“ је до данас, такмиче-

ћи се у првом разреду, одиграо

четири утакмице. Једну је до-

био, а три изгубио. Ова криза

је делимично због некомплет-

ног састава екипе, јер се сви

играчи још нису вратили у

Београд, а једним делом што се

екипа састаје са јачим про-

тивницима него у прошлом пр-

венству. У сваком случају тре-

ба се озбиљније позабавити

питањем тренинга и доласком

играча на њих и ми се нада-

мо да нас „Техничар“ ни у

овом првенству неће разоча-

рати.

8
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